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ÎNCHEIEREA LUCRĂRILOR 
PLENAREI COMITETULUI CENTRAL 
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN

îa  zilei® de 18 şi 19 iar;ic 1973 
a avat loc Plenara Comitetului 
Central al Partidului Comunist Ro
mân, prezidată de tovarăşul Nico- 
3ae Ceauşesou, secretar general a! 
Partidului Comunist Român.

1) La primul punct al ordinii de 
zi, Plenara a dezbătut şi aprobat 
raportul Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R. cu privire la dez
voltarea şi perfecţionarea învăţă- 
mîstului în România.

în încheierea dezbaterilor la a- 
ceastă problemă a luat cuvântul 
tovarăşul Nicolae Ceâuşescu.

Plenara a aprobat în unanimitate 
concluziile şi sarcinile . cuprinse in 
cuvântarea secretarului general al 
partidului.

Comitetul Central a stabilit ca, 
în spiritul propunerilor Comitetu
lui Executiv, al concluziilor tova
răşului Nicolae Ceâuşescu şi al re
comandărilor făcute de participan
ţii ia discuţii, să se definitiveze ho
tărârea cu privire i a  perfecţionarea 
învăţământului, corespunzător ce
rinţelor dezvoltării economico-so- 
ciale a societăţii noastre socialiste. 
Hotărârea urmează să fie dată pu
blicităţii. Totodată, s-a stabilit ca, 
la sfârşitul fiecărui an de învăţă
mint, să se prezinte Comitetului 
Central o informare cu privire ia 
modul în care se aplică masurile a- 
d op.tatc.

2) Plenara a analizat modul în 
care sínt transpuse în viaţă hotă- 
xîrile partidului : statului nostru 
cu privire la rolul femeii în viaţa 
politică, economică şi socială a. ţă
rii, şi a dat o înaltă apreciere con
tribuţiei' aduse de milioanele de fe
mei la progresul patriei, Ia înflori
rea României socialiste, la forma
rea unui tineret sănătos, animat de 
nobilele idealuri ale socialismului şi 
comunismului.

î» încheierea discuţiilor la acest 
punct al ordinii de zi a luat cu
vântul tovarăşul Nicolae Ceâuşescu,

Plenara C.C. al P.C.R. şi-a însu
şit în unanimitate, concluziile secre
tarului general al partidulbi şi i  
stabilit, ţinând seama de complexi
tatea sarcinilor izvorâte din pro
gramul făuririi societăţii socialiste 
multilateral dezvoltate, noi măsuri 
(referitoare îa promovarea to t mai 
activă a femeilor în întreaga viaţă 
soeîai-politică a ţării, îmbunătăţi
rea condiţiilor lor de muncă şi da 
viaţă. Hotărârea va fi dată publi
cităţii.

3) Plenara C.C. al P.C.R. a a-
probat realizarea Complexului hi*

dro-energetic şi de transport Duaă- 
rea—Marea Neagră, prin reluarea 
lucrărilor de execuţie a canalului 
Dunărea—Marea Neagră, construi
rea noului port maritim la Con
stanţa Sud—Agigea şi a hidrocen
tralei de Ia Cernavodă.

4) Aprobînd în unanimitate in
formarea privind rezultatele aplică, 
rii masurilor stabilite de plenara 
C.C. al P.C.R. din februarie — 
martie 1973 în legătură cu îmbu
nătăţirea organizării activităţii e- 
conomico-sociale, Comitetul Cen
tral a stabilit ca organele de par
tid şi de stat să acţioneze în con
tinuare pentru aplicarea cu fermi
tate a. măsurilor adoptate, asigu
rând o mai bună folosire a forţei 
de muncă, repartizarea cadrelor în 
producţia materială, raţionalizarea 
şi simplificarea aparatului adminis
trativ.

5) Plenara C.C. al P.C.R, a 
probat în unanimitate informarea 
cu privire îa compoziţia, efectivul 
şi structura organizatorică a par
tidului. Plenara a stabilit să se ia 
măsuri în continuare pestru afir
marea continuă a rolului conducă
tor al partidului în întreaga viaţă 
politică, economică şi socială a ţă
rii, pentru creşterea, conştiinţei so
cialiste a maselor în  spiritul idea
lurilor societăţii noastre, al eticii 
şi echităţii socialiste, pentru mobi
lizarea largă a tuturor oamenilor 
muncii — români, maghiari,. ger
mani şi de. alte naţionalităţi — îa 
înfăptuirea la un nivel calitativ su
perior şi înainte de termen a sar
cinilor actualului plan cincinal.

6) Plenara C.C. al P.C.R. a apro
bat în unanimitate informarea eu 
privire la politica de cadre. Comi
tetul Central a trasat tuturor or
ganelor de partid, de 'stat şi obşteşti 
sarcina de a desfăşura în continua
re o activitate multilaterală - în do
meniul .formării şi promovării ca
drelor, să le dezvolte acestora apti
tudinile de buni organizatori şi 
conducători politici, înalte' trăsături 
etice şi morale, pentru a-şi pune 
întreaga capacitate şi putere de 
muncă în slujba înfăptuirii politi
cii partidului şi statului noştru.

7) La propunerea tovarăşului 
Nicolae Ceâuşescu, Plenara C.C. al 
P.C.R. a hotărît în  unanimitate 
constituirea Congresului deputaţilor 
consiliilor populare, judeţene. Con
gresul ur-mează să se întrunească o- 
dată la cinci ani şi să dezbată prin
cipalele probleme ale dezvoltării 
României, inclusiv plamil de dez
voltare economico-soiială, pp-cum 
şi alte măsuri, să fio organ de par
ticipare largă a, reprezentanţilor ce
tăţenilor ia conducerea ţării. El va 
cuprinde totalitatea deputaţilor 
consiliilor populare judeţene şi mu
nicipiului Bucureşti.

Crearea _ unui astfel de organism 
asigură, direct şi democratic, veri
ficarea reală a justeţei politicii par
tidului şi _ statului nostru, creşterea 
răspunderii tuturor cetăţenilor în 
întreaga activitate de conducere a 
ţării noastre.

Comitetul Central a hotărât, to t
odată, organizarea din patru î* 
patru ani a Conferinţei pe ţară a 
preşedinţilor consiliilor populare 
comunale şi orăşeneşti, iar din doi 
în doi ani a conferinţelor judeţene 
ale preşedinţilor consiliilor populare 
comunale şi orăşeneşti.

Plenara a hotărît ca aceste mă
suri să fie supuse legiferării Marii 
Adunări Naţionale.

_ 8) La ultimul punct ai ordinii de 
zi, Plenara a adoptat unele hotărâri 
organizatorice.

Jn .urma măsurilor care s-au lua® 
în vederea unei mai bune reparti
zări a cadrelor şi întăririi conduce
rii umor comitete judeţene de par
tid, tovarăşul Iosif Banc şi Ion 
Dineă au , trecut în munca de 
primi-secretari la judeţele Mureş şi, 
respectiv Argeş. în legătură cu a- 
ceasta, Plenara a aprobat în una
nimitate eliberarea lor din func
ţia de secretari ai C.C. al P.C.R,

întrucât tovarăşul Aurel Duca a 
fost numit ambasador, Plenara a a- 
probat în unanimitate eliberarea sa 
din funcţia de membru supleant al

(Continuare în pag. a IH-aţ

C u vîn tarea  tovarăşu lu i
N I C O L A E  C E Â U Ş E S C U

cu privire la dezvoltarea 
şi perfecţionarea învăţămîntului

Stimaţi tovarăşi,
în raportul prezentat plenarei a fost 

înfăţişat un bilanţ al înfăptuirii hotă- 
ritilor Comitetului Central din 1968, 
al aplicării legii învăţămintuiui. După 
cum se vede, am obţinut o serie de 
rezultate îa tnai buna organizare şi 
desfăşurare a procesului de învăţământ, 
în asigurarea cadrelor necesare diferi
telor domenii ale activităţii economi- 
co-şociaje. învăţământul nostru asigură 
predarea la un nivel mai înalt a unor 
cunoştinţe şi satisface, aproape iu to
talitate, necesarul de cadre de specia
lişti. Acesta este un rezultat de seamă 
ai activităţii desfăşurate de partid în 
domeniul pregătirii cadrelor, al ridi
cării nivelului general de cunoştinţe al 
tineretului şi al întregului nostru po
por.

Aşa cum sc înfăţişează în raportul 
prezentat plenarei şi cum cunoaştem 
din viaţă, in domeniul învăţămintuiui 
continuă să se mai manifeste încă o 
serie de neajunsuri. In primul rtnd, 
consider ' că trebuie să subliniem 
faptul că Ministerul Educaţiei şi 
învăţămintuiui, instituţiile de în- 
văţămînt, ministerele care au atri- 
buţiuni în domeniul invăţănântu- 
lui, nu au acordat atenţia necesară şi 
nu au urmărit in suficientă măsură 
înfăptuirea hotaririlor plenarei, reali
zarea prevederilor legii învăţămintuiui. 
Aceasta a făcut ca în învăţământul de 
toate gradele să mai dăinuie lipsuri 
serioase.

Sint lipsuri in ce priveşte planifica
rea necesarului de cadre, atit în dome
niul şcolilor profesionale, ai cadrelor 
medii, cit şi in învăţământul superior. 
O planificare judicioasă cere o cunoaş
tere mai buna a perspectivei de dez
voltare economică-socială a ţării. A- 
vcm un plan cincinal, avem prevederi 
pe o perioadă mai îndelungată, dar am 
impresia că au s-a ţinut seama în 
suficienta măsură de acestea pentru a 
se asigura pregătirea cadrelor de cars 
avem realmente nevoie şi pentru a în 
evita şcolarizarea unor cadre pentru 
specialităţi sau sectoare de care nu avem 
nevoie. De aceea avem astăzi unele 
sectoare cu surplus de cadre, pe care 
trebuie acum să Ic îndrumăm spre re
calificare, spre producţie.

Nu în suficientă măsură s-au aplicat 
prevederile cu privire la legarea în
văţămintuiui de practică, de viaţă. S-au 
obţinut, e drept, şi rezultate bune î* 
această direcţie. Pe de altă parte, orga
nizarea de ateliere, de laboratoare, da
tarea lor necesită un anumit timp. 
După cum aţi auzit din cuvîntul unor 
tovarăşi, sint în curs o serie de mă
suri privind realizarea de construcţii 
şi de dotări care vor îmbunătăţi muh 
situaţia, mat cu seamă in învăţământul 
superior, in învăţământul profesional 
şi in cel dc specialitate tehnică. Şi-a 
făcut însă Ioc o anumită mentalitate 
—- la Ministerul Educaţiei şi în
văţămintuiui şi Ia unele cadre

Şedinţa plenară a Consiliului Suprem  
al Dezvoltării Economice şi Sociale

Tiv Ziua de 19 iunie a avu» Ioc, 
sub preşedinţia tovarăşului Nicolae 
Ceâuşescu, şedinţa plenară a Consiliu
lui Suprem al Dezvoltării Economice 
şi Sociale.

Consiliul Suprem a examinat şi a- 
probat proiectul planului de dezvol
tare economico-socială a Republicii 
Socialist® România pe anii 1974—1975, 
hotărând să se treacă de îndată la de* 
falcarea sarcinilor sale pe_ centrale .in
dustriale , şi întreprinderi. Totodată, 
Consiliul Suprem a stabilit ca în în

treaga activitate de pregătire şi reali
zare a acestor prevederi să se urmă
rească aplicarea riguroasă, fermă, a in
dicaţiilor cuprinse în concluziile pri
vind planul pe 1974 prezentate de 
tovarăşul Nicolae Ceâuşescu Ia şedin
ţele din cursul lunii iunie ale Comite
tului Executiv al C.C. al P.C.R. şi 
Biroului Permanent) al. Consiliului .Su
prem al Dezvoltării Economice şi-So
ciale..

Consiliul Suprem a stabilis ca. pen
tru următoarele şase-luni să .6®. ia toate

măsurile pentru realizarea integrală a 
planului pe 1973, Ia toţi indicatorii, 
astfel încât acesta să reprezinte o bază 
trainică pentru buna pregătire a pla
nului pe 1974.

Totodată, ministerele economice să 
ia măsuri energice pentru realizarea 
planului de investiţii pe 1973 şi pregă
tirea documentaţiilor şi a proiectelor 
pentru. obiectivele prevăzute în 1974.

In continuare, Consiliul Suprem a 
aprobat unele îmbunătăţiri in compo
nenţa şi conducerea secţiunilor de spe
cialitate.

didactice — că nu ar fî nece
sar ca în toate domeniile să se 
ţpună accent pe practică. Această men
talitate are o influenţă negativă asu
pra realizării hotaririlor plenarei Co
mitetului Central din 1968 cu privire 
la legarea învăţămintuiui de viaţă.

Consider că o lipsă serioasă a Mi
nisterului Educaţiei şi Invăţămîn- 
tului este faptul că nu a luat 
măsurile corespunzătoare pentru asi
gurarea, in bune condiţiuni, a 
generalizării învăţămintuiui de 10 
ani. Dimpotrivă, ş-au emis to t felul de 
teorii, care puteau să ducă, piuă la 
urmă, la abandonarea ideii de genera
lizare a învăţămintuiui de 10 ani.

Unele lipsuri s-au manifestat şi in 
activitatea consiliilor populare şi a co
mitetelor judeţene de partid, mai ales 
îm ce priveşte îndrumarea învăţămin- 
tului de cultură generală şi profesional. 
Nici de ia Comitetul Central — mă 
refer la Secretariat, Ia organele cen
trale de partid care trebuiau să ve
gheze la aplicarea hotărârilor^ — nu 
s-a exercitat un control temeinic, nu 
s-a acţionat cu destulă fermitate. La 
rindul său, Consiliul de Miniştri, care 
răspunde de înfăptuirea prevederilor 
legii, a hotărârilor de partid, nu a 
exercitat un control şi o urmărire c- 
fccttvă, permanentă a realizării sarci
nilor stabilite.

Dacă asemenea stări de lucruri ne
gative nu s-ar fi manifestat, dacă ele 
ar fi fost mai hotărît combătute, ne-am 
fi putut înfăţişa acum cu rezultate 
mai bune. Cred că e bine ca, după 
cinci ani, cînd discutăm ceea ce am 
realizat, cînd luăm noi masuri in ve
derea îmbunătăţirii întregii activităţi 
în învăţămint, să menţionăm aceste 
neajunsuri, pentru ca ele să fie elimi
nate, astfel incit să putem realiza iu 
mai bune condiţiuni ceea ce vom sta
bili în această plenară.

După cum aţi văzut, se fac o scrie 
de propuneri, cred, judicioase, care 
asigură dezvoltarea într-o formă uni
tară a întregului sistem de învăţămint 
din ţara noastră. Avem posibilitatea 
să urmărim, intr-o concepţie unitară, 
întregul proces de învăţămint şi de 
pregătire a cadrelor, incepind dc la 
grădiniţele dc copii.

Grădiniţele trebuie să facă şi ele 
parte din procesul de educare şi for
mare a copilului. învăţămintuiui pre
şcolar nu i s-a acordat la noi suficientă 
atenţie. Va trebui ca în viitor, aşa 
cum se prevede în material, să fie 
cuprinşi efectiv toţi copiii în acest sis
tem, sau, în orice caz, cel puţin în 
ultimul an. Consider măsurile ce se 
propun în întregime juste. Va trebui 
că creăm condiţii materiale ca, real
mente, copiii pînă Ia 6 ani să poată 
primi o anumită educaţie şi anumite 
cunoştinţe care să le faciliteze intra
rea tu învăţămîntul propriu-zis. Tre
buie să considerăm grădiniţele ca o 
parte a învăţămîntului, pregătitoare —• 
daca vreţi *—, dar ca o parte a învă- 
ţămîntului.

învăţămîntul de 10 ani este conceput 
acum, după părerea mea, intr-o formă 
mai unitară. Aceasta creează posibili
tatea generalizării lui, a înfăptuirii o- 
bligativităţii ca întregul tineret să ab
solve 10 clase. Trebuie părăsită vechea 
mentalitate şi vechea situaţie de a pier
de pe drum circa 10 Ia sută din copii. 
Şcoala, învăţătorul, profesorul sânt o- 
bligaţi să găsească formele de educaţie 
cele mai corespunzătoare pentru ca toţi 
copiii să parcurgă această oerioadă 
obligatorie de învăţămint. Obligaţia 
statului, a societăţii, mu este să-i scoa
tă afară din şcoală pe cei care învaţă 
mai greu, ci să găsească mijloacele po
trivite pentru a-i ajuta pe toţi copiii 
să-şi însuşească cunoştinţele cores
punzătoare. Să creăm şi sisteme sepa
rate, de cămin, de internat pentru a- 
cei care au condiţiuni mai grele, să Ic 
asigurăm profesori speciali. Pe alţii să-i 
trecem in şcoli speciale, în aşa fel in-

Şedinţa Comisiei de Elaborare a Proiectului 
Programului Partidului Comunist Român

cit, practic, întregul tineret să par
curgă cele 10 clase obligatorii. Este 
inadmisibil sa mai existe astăzi tineri 
care sa sc ducă la armată cu una sau 
două clase de şcoală. Învăţămîntul tre
buie să asigure cadrul şt măsurile nece
sare ca întregul tineret să-şi însuşească 
cunoştinţe Ia nivelul a 10 ani de şcoală.

Formele propuse aici sint accepta
bile şi, după cite am înţeles, to ţi to
varăşii au fost de acord cu ele. Cei 
10 ani vor fi realizaţi în trei trepte: 
ciclul primai-, gimnaziul şi liceul. De 
cc este nevoie să procedăm astfel? Pen
tru că sistemul de pînă acum — cînd 
după clasa a VlII-a tineretul se des
părţea, o parte mergind spre şcoala 
profesională şi alta spre liceu — dezor
ganiza şcoala. Trebuie să mergem pe 
un sistem unitar de 10 ani, urmînd 
ca după aceea să se facă separarea ce
lor care merg la liceu şi a celor caro 
merg iu învăţămîntul profesional. Cu 
o subliniere — ca in primii doi ani 
de liceu, ultimii doi ani dc şcoală din 
cei zece obligatorii, trebuie pus un ma
re accent pe cunoştinţele practice. în
tregul învăţămint trebuie să pregă
tească tineretul pentru producţie, pen
tru muncă. Şi tânărul din liceu şi cel 
din universitate trebuie să fie în stare 
să execute o muncă concretă in socie
tatea socialistă. Fiecare trebuie să în
ţeleagă că nu se pregăteşte să devină 
funcţionar, ci pentru a contribui Ia 
sporirea avuţiei naţionale. Consider că 
trebuie sa înscriem ca principiu de bază 
în hotărîrea Comitetului Central şi în 
lege, că învăţămîntul trebuie să pregă
tească tineretul pentru muncă şi viaţă. 
Aceasta este sarcina fundamentală a 
unui învăţămint cu adevărat serios, ca
pabil să pregătească poporul pentru 
construcţia societăţii socialiste şi comu
niste. (Aplauze).

Este necesar că aducem o seric dc 
îmbunătăţiri formelor şi metodelor de 
predare. Există o preocupare destui de 
susţinută pentru a se lăsa profesorului 
mai mult timp liber în vederea studiu
lui şi altor activităţi. Mai puţină pre
ocupare există însă Ia pedagogul nos
tru  de a lăsa copilului tîmp de studiu. 
Copiii sínt supraîncărcaţi cu predarea. 
Există un număr prea mare de ore de 
predare. Aceasta este valabil şi în în- 
văţămîntul superior. Trebuie să mer
gem cu hotărire la îmbunătăţirea pro
cesului dc învăţămint. In primul rând, 
este necesar să se înţeleagă faptul că 
elevul, studentul, nu pot învăţa neli
mitat. Noi în trecut ceream 6 orc dc 
activitate pentru tineretul pînă la vîr- 
sta de 18 ani. Este clar că'nu se poate 
impune zilnic elevului — şi cred că 
aceasta e valabil şi pentru student 
mai mult de 6 ore de învăţămint —■ 
în care să fie incluse şi orele de clasă 
şi practica. Este suficient să se înveţe 
în şcoală 30—36 de ore pe săptămînă, 
în care să fie inclusă predarea, semi
narul, laboratorul, practica. Dacă vrem 
ca copilul, tînărul să poată învăţa te
meinic, trebuie să reducem orele de 
predare, încărcate cu elemente inutile, 
cu repetări fără discernănânt, să adu
cem serioase îmbunătăţiri metodelor şi 
formelor de predare în învăţământul 
nostru de toate gradele.

S-a vorbit aici despre învăţămîntul 
îa limbile naţionalităţilor conlocuitoa
re. Pe drept cuvînt in raportul pre
zentat: se subliniază justeţea politicii 
partidului nostru în acest domeniu, 
rezultatele obţinute în crearea unui 
învăţămint larg pentru întregul ti
neret, inclusiv in limbile naţionalită
ţilor conlocuitoare, rezultatele deose
bite ̂  ale întregii politici naţionale a 
partidului nostru.

Se pune problema: este sau nu ne
cesar ca tînărul de naţionalitate ma
ghiară sau germană să înveţe în şcoală 
şi limba română? Cred că nu asigu- 
rîndu-i condiţii să înveţe această lim
ba i-am face o nedreptate, ci invers, 
dacă i-am lăsa in continuare să nu cu
noască limba română. In felul acesta

(Continuare îa  pag. « Síi.*)

Sub preşedinţia tovarăşului Nicolae 
Ceauşcseu, în ziua de 19 iunie a avut 
loc şedinţa Comisiei de elaborare a 
Proiectului Programului Partidului Co
munist Român, document care urmează 
să fie supus dezbaterii organizaţiilor 
de partid, întregului popor şi prezentat

spre aprobare Consresului al NI-iea al 
P.C.R.

Comisia a analizat şi discutat cu 
acest prilej tematica Proiectului Pro
gramului partidului.

în încheierea dezbaterilor a luat cu
vîntul tovarăşul- Nicolae Ceâuşescu,

care, s-a referit la orientările ci trebuie 
să îs aibă proiectul de program, ia 
direcţiile de activitate şi modul de.lu
cru al comisiei.

In unanimitate, comisia şi-a însuşit 
orientările şi _ indicaţii!® secretarului 
genera! t i  partidului. .

/N
in pagina a ill-a

Cuvîntarea tovarăşului Nicolae Ceâuşescu
cu privire la roiul femeii în viaţa politică, 

economică şi socială a ţării

In atelierul mecanic al Fabricii de geamuri din Mediaiş, dotat cu utilajele 
necesare, au prins viaţă şi au fost realizate multe efin instalaţiile între

prinderii care azi dau produse de bună calitate

A  A
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Pentru  con stru ctorii 

e n e rg e tic ien i s ib ie n i nu e x is tă  obstaco le
In  fe lu l acesta vor f i  ţiţans- 

portate betoanele, stup ii şfl ce
lelalte m ateriale necesare '.efec
tuării lucrărilor, opera ţiun ii p en 
tru  care la acest şantier texîstă  
deja o experienţă, dar m â i ales 
voinţă, dăruire, . abnegaţm , p ri
cepere. Este doar o părticică  
d in  vasta contribuţie adusă de 
colectivul acestu i grup de şan
tiere la continuă dezvoltare a  
sistem ulu i energetic  ( naţional, 
la prosperitatea econonnei'noas
tre socialiste.

P en tru  deservirea viitoarei 
hidrocentrale de pe riu l Sebeş, 
grupul de şantiere „Electromon- 
ta j“ Sibiu, Şantieru l S ib iu  ex e 
cută linia de alim entare cu e- 
nergie electrică. După ce lotul 
de constructori, condus de. 
m aistrul Troian Dragomir, a e- 
xecu ta t jum ăta te  d in  lucrare, 
începxnd de astăzi, datorită te
renu lu i accidentat, a lipsei po
sibilităţilor de acces cu trac
toare sau alte utila je, fiin d  zo
nă de m u n te , s-a apelat la e li
coptere.

Pe şantierele Î ntreprinderii de confecţii „STEAUA

ROŞIE" Sibiu

Angajamentul de devansare a 
termenelor de punere în funcţi
une trebuie susţinut prin fapîe

Pentru sporirea volumului 
producţiei unităţilor industriale 
din judeţul nostru, pentru ac
celerarea ritmului de înfăptuire 
a sarcinilor rezultate din actua
lul plan cincinal, pe lingă o se
rie de alte mijloace ce ţin de 
utilizarea mai judicioasă a ca
pacităţilor de producţie, a for
ţei. de . muncă, prin modernizări 
şi autoutilări, dezvoltările de 
capacităţi, ca urmare a impor
tantelor fonduri de investiţii a- 
locate, joacă un rol important. 
Şi în acest an, în industria ju
deţului nostru urmează să in
tre în funcţiune o serie de o- 
biective asigurîndu-se astfel o 
tot; mai accelerată creştere a 
potenţialului productiv al uni
tăţilor economice. Pătrunşi de 
importanţa respectării termene
lor de punere: în funcţiune, de 
avantajul ce > s-ar putea crea- 
pentru economia judeţului, pen
tru economia naţională prin de

vansarea acestor termene, co
lectivele de constructori şi be
neficiarii lucrărilor de investiţii 
şi-au asumat angajamente care 
traduse în fapt vor influenţa fa
vorabil îndeplinirea planului a- 
nual ş i ; a întregului, cincinal 
înainte de termen.

La întreprinderea de confec
ţii „Steaua roşie“ Sibiu, urmea
ză să se finalizeze în acest an 
o lucrare de dezvoltare ce. du
blează capacitatea de produc
ţie actuală. Ş i . aici se preconi
zează, în baza angajamentului 
asumat, o devansare a termene
lor şi deci un spor substanţial 
de, producţie (încă _din (acest an. 
Acesta a fost de • fapt mobilul 
vizitei întreprinse cu cîteva zile 
în urrtjă pe şantierul acestei u- 
nităţi..

(Continuare fn pag. a IV-a)

CORNELIU DAN

m 2 ore  •  24 de ore t

In judeţ
•  La Mediaş-a avut-loc ieri 

şedinţa Comitetului executiv al 
Consiliului popular .. municipal. 
A -fost analizată problema res
pectării disciplinei in construc
ţii, sector de stat ş i . particular, 
utilizarea rezervelor de tere
nuri pentru dezvoltarea con
strucţiilor de -locuinţe. 1

#  La Casa de cultură a ti-' 
rieretúlui. din Sibiu s-au desfă
şurat ieri lucrările plenarei Co
mitetului. judeţean U.T.C. Pe 
ordinea de zi a fost înscrisa a- 
naliza măsurilor Întreprinse de

Coţnitetul judeţean, comitetele 
municipale,. orăşeneşti şi comu
nale. U.T.C. pentru organizarea 
activităţii cultural-educative şi 
recreative a tineretului. La ple
nară a participat tovarăşul Ion 
Prică, secretar al Comitetului 
judeţean de partid.

.# .Tot- în municipiul de pe 
Tîrnava a- început ieri instrui
rea trimestrială a secretarilor 
comitetelor de ' partid, a secre
tarilor birourilor organizaţiilor 
de bază, subordonate munîcipiuT 
lui şi a activiştilor nesalariaţi.
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O şa n să  
ra r is im ă

Tînărul Adrian Pastor, elír 
la liceal „Gh. Lazăr" din Sibiu, 
in  timp ce privea liniştit în vi
trina magazinului »Arta popu
lară“ din Piaţa Republicii a sim
ţit o puternică lovitură în cea
fa. S-a uitat nedumerit împre
jur şi a  constatai că la picioa
rele lui apăruse, ca din pămînt, 
un copil de vreo 2—3 ani. A 
priceput, în  sfârşit, că venise . . .  
de sus, dintr-un geam aflat dea
supra vitrinei, abia la ţipetele 
îngrozite ale mamei.

Aşadar, o şansă curo numai 
un copil poate avea, l-a salvat 
pe micuţ. A rămas doar sperie
tura mamei şi o uşoară (ş i . . .  
plăcută)diirere de ceafă pentru 
A. î>.

O cu v en ită  
r e c tif ic a r e
Ne-a vizitat la redacţie ade

vărata soţie a lui C-tiit Stanciu, 
responsabilul magazinului sătesc 
din Jura Mare, Cornelia Stan
ciu. Cea care şi-a arogat această 
identitate (vezi articolul »Pe tra- 
sbîle comerţului sătesc" din 31 
tttai 1973), în faţa redactorului 
nostru este de fapt cetăţeanea 
Eugenia Petca, vînzătoare la 
acelaşi magazin, cu care C-tin 
Stanciu face de cîtăva vreme 
menaj comun. Deci, nu e soţie 
cine spune, vrînd să uităm un 
alt termen. Care, pe româneşte, 
se cheam ă.., concubini. Asta, 
ca să se ştie!

H oful
ch efliu

Axente Brătianu, domiciliat 
în  comuna Dirlos, era mare a- 
mator de petreceri bachice. în- 
tr-o  seară, intrînd el în bufetul 
din comună a dat peste Achim 
Marcu care era cum s-ar spune 
— cu capsa pusă. Pe A. B. nu 
l-a lăsat inima să nu închine un 
pahar de trăscău cu acesta din 
urmă. Numai că tot păcătoasa , 
de inimă l-a îndemnat să pro
fite de avansata stare de ebrie
tate a lui A. M. şi să-i sfeteri
sească portmoneul. Cei 1900 
lei i-a reţinut pentru . . ,  ini
mioara sa, iar actele le-a arun
cat (nu ştim dacă la rapt).

I-a reţinut şi instanţa infrac
ţiunea de fu rt calificat, motiv 
pentru c a r e . . .  timp de 1 an 
şi 6 luni va sta la răcoare.

Aşa da!
0  valoroasă iniţiativă a co

mercianţilor sibieni face de 
cîtva timp bucuria călătorilor 
aflaţi în tranzit în staţia de 
călători C.F.R. Sibiu. După ora 
24,00, cei interesaţi pot să ser
vească în incinta restaurantului 
„Rapid" cafele fierbinţi, sandvi
ciuri şi alte gustări proaspete.

După intervenţia critică fă
cută to t la această rubrică pen
tru servirea de alcool după ora 
de închidere, adresăm şi cuveni
tele laude pentru această utilă 
idee pe care o dorim permanen
tizată şi extinsă şi în alte staţii.

P a rcu r ile  — 
o g lin z i a le  

o ra şu lu i
Conştienţi de adevărul acestei 

afirmaţii, edilii locali şi cetăţe
nii înşişi depun mari eforturi 
pentru amenajarea şi înfrumuse
ţarea oazelor de verdeaţă ale 
municipiului nostru. Numai că, 
din păcate, aproape nu exista 
parc — în special cele din veci
nătatea cartierelor de blocuri — 
în care, alături de aleile pietrui
te şi cu ştiinţă trasate sa nu e- 
xiste şi altele, întîmplător con
stituite de paşii acelora care nu 
suportă să »ocolească“ oîţiva me
tri pentru a circula pe drumul 
firesc. Tuturor acestora credem 
că este cazul să li se aplice co
recţia necesară, nu numai din 
partea legii ci şi din partea ce
tăţenilor care ţin la toaleta d* 
vară a oraşului nostru.

P o v este  • • • 
nevînăto*  

r e a sc ă
In ziua de 14 iunie a.c. în 

jurul orei 10,00, în timp ce păş
tea vacile cooperativei agrico
le de producţie din Porumbacu 
de Sus, cetăţeanul Gheorghe A- 
xente a fost atacat pe la spate 
prin surprindere de o lupoaică. 
După o luptă înverşunată cu 
fiara, cooperatorul a reuşit să 
scape cu viaţă, fiind acum inter
nat în spital, în afara oricărui 
pericol.

Organele local® de stat, o:le 
silvice şi filialele de vânătoare 
aoţionînd ferm şi operativ au 
reuşit, ca numai după 12 ore să 
depisteze şi să lichideze lupoai
ca, care după cum spun cunoscă
torii, ar fi avut 5 pui şi simp- 
tome de turbare.

Cuvinte de laudă îi se cuvin 
lui Vaier Calefaru, Dumitru Va
că, Traian Solomon şi Justin 
Cismaş care, răspunzînd prompt 
chemării Consiliului popular co
munal Porumbacu de Jos, au 
acţionat ferm pentru înlătura
rea pericolului.

SORIN IONESCU

În acest sezon agricol

Recoltele sínt dijmuite 
nu numai de buruieni««®

Era normal ca după o îndelungă pe
rioadă cu ploi în culturi *ă apară mul
te buruienii. De aceea, se impune o 

j  acţionare energică pentru combaterea 
! acestor duşmani ai recoltelor. în majo- 

ritatea unităţilor agricole se demon
strează pe viu hotărîr.î oamenilor 

V muncii de a asigura şî în acest an 
{condiţii normale de realizare a pro- 
i  ducţiei agricole. Cooperatorii şi meca- 
|n izato rii lucrează din zori şi pînă 

{? noaptea târziu, uneori şi pe vreme de 
Jţfioa ie , pentru a întreţine culturii'* cit 

«nai curate.
"* Se pare însă că nu pretutindeni a- 
eeste cerinţe ale actualului sezon agri
col sínt rezolvate operativ.

Iată hotarul „Stinken" al C.A.P. 
Şaroşu pe Tîrnave. Aici rapiţa a po
topit cultura de sfeclă de zahăr. In 
multe porţiuni buruiana sufocă — li
teralmente — cultura. în  tot hotarul 
— să tot fie aici vreo 20 ha — doar 
3—4 cooperatori erau la praşilă în 
ziua de 19 iunie. N-am reuşit să stăm 
de vorbă nici cu preşedintele unităţii, 
Johann Schmidt, nici cu brigadierul de 
cîmp Irimié Moraru. Desigur, într-o 
unitate cum este Şaroşu pe Tîrnave 
sínt multe probleme complexe, impor
tante, pe lingă întreţinerea culturilor. 
Şi toate solicită rezolvări operative, e- 
ficiente. Poate că în aceste sectoare e- 
rau cei amintiţi. Oricum ar fi însă, 
hotarul plin de buruiană nu-î o „carte 
de vizita* onorabilă pentru nimeni. 
Considerăm că şi la Şaroşu pe Tîrnave 
sínt ̂ condiţii pentru întreţinerea exem
plară a sfeclei de zahăr, mai ales dacă 
avem în vedere că aici revin doar 16 
ari pentru fiecare cooperator...

Nu ştim cum se explică, dar, conco
mitent cu „explozia* vegetală a buruie
nilor, spiritul organizatoric a intrat 
într-o pasă moartă în unele unităţi.

Cine vede hotarul „Lunci" (la ieşirea 
din sat) al cooperatorilor din Ruşi 
nu poate avea cuvinte de laudă pentru 
starea de fapt prezentă. Aici, cultura 
de zahăr a DISPĂRUT complet de pe 
uncie porţiuni unde nu a fost efec
tuată praşila. Pîlcuri-pîlcuri, masivă şi 
potopitoare, rapiţa a pus stăpînire pe 
teren. Acolo unde praşila a fost exe
cutată la timp, cultura se prezintă bi
ne. Acolo unde în să ...  „Am luat mă
suri, ne informează inginerul Tancred 
Vasiliu. Cooperatoarea Maria Muntea- 
nu a refuzat să mai lucreze, cu toate 
că a semnat un angajament. Acum 
vreo zece zile am încheiat acte de im- 
putaţie şi am aplicat şi o amendă. Aşa 
că dumneaei are de plată 2 780 lei, 
pentru paguba adusă unităţii pe cei 
20 ari sfeclă de zahăr neprăşită“. De
sigur, cei care nu-şi fac datoria trebuie 
să suporte consecinţele legale. Nu era 
însă mai bine ca producţia de sfeclă 
de zahăr să fie salvată şi de pe acest 
teren? Nu se putea organiza o echipă 
„de şoc" formată din brigadier, pre
şedinte, contabili ş.a. care, într-o singu
ră zi de lucru, să fi prăşit — contra- 
cost, bineînţeles — şi acea porţiune de 
teren unde acum nu mai pot intra 
decit coasele? De ce n-a acţionat mai 
din timp şi comitetul comunal de 
partid pentru rezolvarea acestei pro
bleme aparent minore? Iată că nu nu
mai buruienile dijmuiesc recoltele, ci 
şi lipsa iniţiativei, a hotărîrii de re
zolvare eficientă şi operativă a unor 
probleme ce apar în procesul produc
ţiei agricole. Şi la Ruşi întreţinerea 
culturilor mai pune şi alte probleme. 
Praşila I manuală nu a fost încheiată 
nici la cartofii de vară. Sfecla de zahăr 
se prezintă cu praşila a Il-a neefeetua- 
tă în proporţie de 32 la sută. La po
rumbul pentru boabe, praşila I ma
nuală a fost executată pe numai 20 
din cele 303 ha. Dacă se mai cunoaşte 
şi faptul că recoltarea furajelor -ste 
aici abia la început, conchidem uşor că

Expoziţii

„ M u z e u l  B r u k e n t h a l  
v ă z u t  d e  c o p i i “

Expoziţia de desene deschisă în câ
ţi drul Muzeului Brukenthal este rezul
ţi, tatul muncii depuse de micii artişti, 

al activităţii unor profesori inimoşi şi 
entuziaşti, care le-au întrezărit talen
tul şi posibilităţile, le-au trezit pa
siune şi le-au îndrumat-o pentru a 
realiza lucrări de calitate. Ea este şi 
rezultatul înţelegerii cu care a fost 
primită ideca concursului „Jiuzeul Bru
kenthal văzut de pionieri şi şcolari* 
de către organizaţiile de tineret — 
U.T.C. şi pionieri — care şi-au dat 
tot interesul şi sprijinul, făcînd posi
bilă participarea a peste 500 de elevi.

Concursul s-a născut din ideea atra
gerii tineretului, a copiilor spre mu
zeu, a atenţionării lor asupra unor 
aspecte ale culturii, artei şi ştiinţei 
reprezentate aici, pentru crearea unui 
dialog copil-muzeu, în care, de data 
aceasta, copilul să-şi exprime, cu mij
loacele şi posibilităţile sale plastice, 
viziunea pe care o are asupra muzeu
lui, preferinţele şi interesul său.

Scopul urmărit a fost atins, obţinîn- 
du-se nu numai o praticipare cantita
tivă peste aşteptări, dar şi o partici
pare calitativă ce a depăşit cu mult 
speranţele organizatorilor. Dovadă este 
faptul că pe lîngă lucrările ce şi-au 
găsiţi locul pe panourile expoziţiei, s-au 
expus 2 mape conţinînd un număr de 
74 lucrări selecţionate de juriu, pentru 
care însă nu a ajuns spaţiul de pre
zentare.

La expunerea materialului s-a ţinut 
seama de tehnicile în care lucrările sínt

realizate, un loc important în expo
ziţie ocupîndu-1 desenul în alb-negru, 
în cadrul căruia s-a încercat gruparea 
lucrărilor după raportul folosit între 
suprafeţele albe şi negre, după cum 
jocul liniilor sau al suprafeţelor deter
mină caracterul lucrării.

La lucrările în care apare culoarea 
(acuarele şi tempera) se observă trei 
tendinţe fundamentale: lucrările cu în
clinaţii picturale, în care predomină 
folosirea culorii cu o nuanţare fină 
aproape preţioasă sau puternică cu cu
lori saturate, de multe ori în detri
mentul desenului, cu înclinaţii nete 
spre decoratism. Lîngă acestea apar 
unele planşe în care desenul este ele
mentul principal, culoarea fiind subor
donată acestuia.

O a treia categorie de exponate o 
formează colajele şi aplicaţiile, unde 
se remarcă două lucrări executate de 
colective de copii.

In general, în toate categoriile şi 
tehnicile se observă caracterul analitic 
al spiritului de observaţie al copilului, 
care se îmbină cu o tendinţă nara
tivă în redarea plastică.

Un grup aparte în expoziţie îl for
mează lucrările şcolilor de specialitate: 
Şcoala populară de artă şi Liceul de 
muzică şi arte plastice, care, presupu- 
nînd alte criterii de apreciere, au fost 
panotate aparte şi selecţionate ca atare.

RAYMONDE WIENER

Dialog cu cititorii

u

P E  T E M E  J U R I D I C E

Problema concediului anual de odih
nă ce îl preocupă pe loan Popescu, 
elev al unei şcoli tehnice de maiştri 
din Sibiu este o doleanţă manifestată 
şi de alţi tovarăşi aflaţi în situaţie ase
mănătoare. Şi de ce nu v-ar acorda 
unitatea concediul anual de odihnă in
tegral pe anul 1973, dacă contractul 
dvs. de muncă este în vigoare pe du
rata acestui curs de maiştri? Păstrîn- 
du-se calitatea de „încadrat în muncă* 
se păstrează şi atributele ei, drepturile 
prevăzute de Codul muncii. Legea 26/ 
1967 nu prevede prescurtarea acestui 
drept pentru situaţii de acest fel, decât 
pentru cei aflaţi în situaţiile prevăzute 
la art. 8 şi 9 din lege — respectiv cei 
aflaţi în concedii de boală şi concedii 
fără plată peste 30 zile.

In situaţia dvs. tovarăşe Petre Stoica, 
din Tălmaciu, cu şcoala profesională 
absolvită şi cu o vechime dc 2 ani şi 
7 luni în categorie, puteţi fi încadrat 
în categoria a III-a cînd împliniţi ve
chimea de 4 ani în meserie, aşa cum 
prevede Legea 12/1971 la art, 22 şi în 
anexa 1 la grupa a Ii-a, dar pînă 
atunci puteţi primi treptele cuvenite 
la categoria actuală în raport cu vechi
mea cerută: un an de la nivel bază la 
treapta I şi 2 ani de la treapta I la 
treapta a Il-a, Trecerea^ în categoric 
superioară nu este condiţionată de a 
parcurge toate treptele.
_ întrebării dvs. tovarăşe Graţiaţi Făl- 

tineanu din Sibiu, cu privire la ter
menul de promovare tn categorie, nu 
putem răspunde pentru motivul că nu 
arătaţi şcoala absolvita — modul d®

calificare — şi vechimea totală în me
serie. Răspunsul ce-1 aşteptaţi este con
diţionat de aceste elemente. In ce pri
veşte calcularea perioadei de stagiu 
militar în vechimea continuă în aceeaşi 
unitate pentru acordarea sporului la 
salariu, răspunsul este afirmativ: se 
calculează stagiul militar pentru cei 
care au revenit în producţie după 1 
martie 1973 şi s-au încadrat în aceeaşi 
unitate în 30 zile, iar pentru cei re
veniţi în producţie din stagiul militar 
după 1 aprilie 1973, dacă s-au înca
drat în aceeaşi unitate în termen de 
15 zile.

Timpul de lucru şi timpul de odihnă 
sínt reglementate de noul Cod al mun
cii care impune respectarea programu
lui de lucru săptămînal de 48 ore. In 
situaţia dvs. tovarăşe Molfa Aurel (do
miciliul indicat la Marcu Gheorghe 
din Porumbacu de Jos) practicarea 
schimbului de serviciu în tură de 24 
ore cu 24 liber este neprevăzut de lege, 
turele obişnuite fiind de 8, 12, 16 şi 
24 cu 48 liber pentru ultima situaţie.

Programul ce arătaţi că l-aţi prestat 
timp de 3 luni se asimilează cu „pro
gram de exploatare" — C.F.R., I.T.B. 
şi C.F. uzinale, prevăzute la art, 2 din 
H.C.M. 1 505/1954 unde se prevede că 
„timpul suplimentar lucrat într-o lună, 
care^nu depăşeşte 2 ore, înmulţit cu 
numărul de zile lucrătoare din acea 
lună, se va plăti cu un spor de 50 la 
sută din salariul tarifar în regie, iar 
orele lucrate în plus se vor plăti cu 
un spor egal cu salariul tarifar în re
gie, independent de repartiţia orelor 
lucrate în cursul lunii“.

GEORGE DAN
consilier juridic

celor 170—180 cooperatori nu le va fi 
prea simplu cu rezolvarea sarcinilor 
de sezon. Tocmai de aceea în aceste 
zile este solicitat mai intens spiritul 
organizatoric. In acest mod prin folo
sirea cu maximum de randament a 
forţelor de lucru, a fiecărei ore priel
nice lucrului în cîmp, întreţinerea 
culturilor poate intra pe făgaş normal.

GH. GRAMTER

A* d® an, producţia în
treprinderii sibiene „Ä#- 
lanţa“, ®-a diversificat, s-e 
dezvoltat şi se dezvolţi 
in ritm intens. Gradul ri
dicat de tehnicitate ai 
produselor acestui harn'C 
colectiv de muncă a ridi
cat prestigiul întreprinde
rii pe noi trepte. Intre 
produsele de bază, balan
ţele semiautomate d« 1Ö 
kg, ocupă o pondere în
semnată.

In fotografie: munci
tori de înaltă calificare 
lucrînd cu randament 
sporit la banda de mon
taj
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CERCUL DE FILATELIE -  
instrument eficient în formarea 

deprinderilor pentru muncă
Pregătirea elevilor pentru viaţă, 

pentru formarea deprinderilor de 
muncă este, în lumea contempora
nă, nu numai o problemă actuală 
ei şi o necesitate. Această formare 
a deprinderilor pentru muncă se 
realizează, după cum se cunoaşte, 
printr-o mare diversitate de for
me şi mijloace, printr-o activitate 
instructiv-educativă complexă desfă
şurată în clasă şi în afară, prin ac
tivităţile desfăşurate de organizaţii
le de pionieri, prin cercurile de e- 
levi.

La Şcoala generală nr. 19 Sibiu, 
a luat fiinţă încă din 1965 un cerc 
al filateliştilor în care s-a desfăşurat 
o bogată şi rodnică activitate.

încă de la început, micii filate- 
lişti au fost îndrumaţi cum să-şi 
procur« diferite emisiuni de mărci 
poştale româneşti, cum să-şi alcătu
iască o colecţie filatelică, ce temati
că să aleagă. Această activitate, pe 
lîngă faptul că a contribuit la e- 
ducarea membrilor cercului în spi
ritul muncii, a influenţat la folo
sirea în mod judicios, organizat, a 
timpului liber, la canalizarea ener
giei elevilor spre o activitate utilă 
care să le îmbogăţească cunoştinţele.

Cercul a desfăşurat activităţi în 
şedinţe lunare, a muncit la organi
zarea de expoziţii filatelice pionie
reşti. Avem exemplul reuşitei Ex

poziţii naţional'; din 1972 de la 
Ploieşti, cît şi cea care peste cîteva 
zile se va deschide Ia Baia Mare. De 
fapt pentru realizarea exponatelor 
trimise la Expoziţia naţională de 
la Baia Mare, la care vor partici
pa o serie de reprezentanţi ai cer
cului nostru, susţinîndu-se şi co
municări ştiinţifice s-a muncit a- 
proape cinci luni de zile.

Acum, la încheierea anului şco
lar, pot să afirm că unul din cele 
mai importante rezultate ale practi
cării filatelie! este faptul ca în ma
joritate, membrii cercului nostru au 
obţinut rezultate bune şi foarte bu
ne la învăţătură. Este în acest sens 
suficient să citez cîteva nume cum 
sínt: Ioana Tulban, Sorin Qlariu, 
Laura Farcaş, Aura Bucur, Angela 
Babaioanea, Cornelia Nazarie, Mir- 
cea Bulgaru, Marius Popa, Alina 
Bontoş, Marioara Ureche şi mulţi 
alţii.

Rezultatele obţinute, pasiunea cu 
care este continuată această activi
tate, constituie fără îndoială o do
vadă a rolului educativ în forma
rea deprinderilor de muncă inde
pendentă cît şi întărirea spiritului 
muncii în colectiv, în dezvoltarea 
iniţiativei creatoare.

Prof. MONICA OLARIU 
Şcoala generală nr. 19 Sibiu

Marginalii la expoziţia 
Realizări pioniereşti11

O nouă manifestare oultural-ar- 
tistică de anvergură vine să îmbo
găţească programul manifestărilor 
folclorice în aer liber — „Circşar 
73*.

Aflat la cea de-a V-a ediţie, fes
tivalul cisnădian care se desfăşoa
ră pe parcursul a 6 zile, reuneşte 
cele mai bune formaţii artistice din 
zonă, oferindu-le prilejul de a a- 
răta publicului nivelul interpretativ 
la care au ajuns, frumuseţea folclo
rului local şi a unei întreceri vii, 
pasionante, pentru dobîndir;a tro
feelor festivalului.

Spectacolele se vor desfăşura în 
pitorescul peisaj al parcului Măgu
ra, în severul şi totodată impresio
nantul decor al cetăţii Cisnădioara, 
precum şi la Casa de cultură a 
sindicatelor din Cisnădie.

Organizat de Consiliul orăşenesc 
al sindicatelor. Comitetul orăşe
nesc de cultură şi educaţie socialis
tă, Comitetul orăşenesc U.T.C., 
Consiliul orăşenesc al pionierilor şi 
de Casa de cultură a sindicatelor 
din cetatea textiliştilor, „Cireşar 73“ 
tinde să depăşească prin calitatea, 
varietatea şi numărul mare dc for-
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Ocazionată de aniversarea Zilei pio
nierului, expoziţia deschisă în sălile 
Casei pionierilor din Sibiu, intitulată 
semnificativ „Realizări pioniereşti* 
oferă vizitatorilor rezultatele unei rod
nice şi laborioase activităţi a celor 
2 3C0 de pionieri sibieni încadraţi in 
cercurile lucrative.

In ordinea expunerii, pot fi vizio
nate lucrările cercului de legătorie, îa 
special albume, de o execuţie irepro
şabilă, ceea ce le face, eu siguranţă, 
competitive Ia expoziţia cu vînzare de 
Ia Tîrgul pionierilor, care va fi des
chis, la Mamaia, între 24 iulie — 28 
august.

Pe pereţii holului care premerge alte 
săli cu exponate, reţin atenţia lucră
rile membrilor cercului de desen-pic- 
tură, acuarele sau tablouri în ulei, iz- 
vorîte din vocaţia sau talentul micilor 
artişti. O  sală de la parter, cuprinde 
lucrări de ceramică de certa valoare 
decorativi şi funcţională, executate de 
pionieri sub îndrumarea competentă a 
profesorului Kurt Handel. întrunesc 
aprecierea unanimă lucrările lui Alin 
Matei, ale Teodorei Piiringer, ale lui 
Dorin Trifan şi ale multor altora din 
membrii cercului ce cultivi acest gen 
de artă mult agreată. Sala unde au loc, 
de obicei repetiţiile cercului de balet, 
găzduieşte lucrările cercului foto. îşi 
arată roadele, îndelunga experienţă acu
mulată de acest cerc, unul dintre cele 
mai „vechi" de la Casa pionierilor, 
care a prezentat lucrări la diverse 
expoziţii naţionale, lucrări recunoscute 
prin acordarea de premii, cum a fost 
cel obţinut în anul trecut (locul 11 
pe ţară). Tot în anul 1972, o serie de

maţii în concurs, ediţiile preceden
te. Trecerea în revistă a manifestă
rilor festivalului oferă o imagine 
sugestivă a unei mari desfăşurări de 
forţe artistice.

Ieri, 19 iunie, la Casa de cultură 
a sindicatelor a avut loc deschiderea 
festivă a festivalului culturaî-fol- 
cloric „Cireşar 73“, după care a ur
mat un spectacol folcloric susţinut 
de orchestra de muzici populară şi 
formaţia de dansuri a Casei de 
cultură cisnădiene.

Azi, la ora 18, are loc vernisa
jul expoziţiei de artă plastică Ana 
Maria Kirchner, iar la ora 20,00, 
concertul susţinut de fanfara Casei 
de cultură.

Joi, vor fi deschise, la ora 18, 
expoziţiile de ceramică, sculptură, 
cusătură şi ţesătură ale Casei pio
nierilor. Afişul serii mai cuprinde 
un concert de muzici uşoară.

O altă expoziţie — de pictură 
şi artă decorativă realizată de pio
nieri va fi deschisă vineri, la ora 
18. Seara, la ora 20, pe scena festi
valului va urca şi corul Casei de 
cultură, care va prezenta în pre
mieră spectacolul „Muzică pen-tru
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toate vîrstele*. Sîmbătă, la cetatea 
Cisnădioarei, începînd cu ora 17, 
formaţiile muzicale ale Casei pio
nierilor vor susţine un concert 
spectacol, urmat de un concert de 
fanfară şi muzici uşoară prezentat 
de formaţiile Casei de cultura din 
Cisnădie.

Programul de duminică, 24 iunie, 
care încheie _ seria manifestărilor 
festivalului cisnădian încep la ora 
10 cu parada, in parcul Măgura, a 
costumelor populare a căror pre
mieră va fi făcută la ora 11. Dimi
neaţa se încheie cu spectacolul for
maţiilor folclorice ale Casei de cul
tură, Casei pionierilor şi al formaţii
lor invitate. La ora 18, va avea loc 
festivitatea de premiere a formaţii
lor cîştigătoare, urmată de o seară 
de dans. O retragere cu torţe va 
încheia festivalul.

Structurare tematici şi în timp, 
de certă valoare artistică, a resur
selor şi forţelor artistice locale, 
festivalul „Cireşar 73“ îşi aduce, 
prin popularitatea şi prestigiul de 
care se bucura, prin grija pentru 
respectarea tradiţiei şi a autenticu
lui, o importantă contribuţie la 
educarea socialistă a maselor.

lucrări de artă fotografică au fost ex
puse la o expoziţie de profil la Lu
xemburg.

Sa remarcă, da asemenea, în cadrul 
expoziţiei actuale, covoraşele cu mo
tive din Mărginimea Sibiului sau di O 
celelalte zone etnografice ale ţării, sau 
covoraşele persane, executate de cercul 
„Micilor ţesătoare* condus de Elisa- 
beta Curarariu, înfiinţat în urma cu 
zece ani, cerc care în prezent reuneşte 
120 de membre. Notabil este faptul 
că acest cerc şi-a extins sfera de ac
ţiune şi în afară, contribuind la în
fiinţarea a trei cercuri similare în alte 
şcoli sibiene.

Reîntîlnim, în acelaşi cadru expozi- 
ţional, materializarea aptitudinilor 
creative tehnice ale tinerilor iubitori 
ai tehnicii, încorporaţi în acea nobilă 
şi pasionantă mişcare cu obîrşii sibiene, 
„minitehnicus*, confirmată prin inte
resante realizări ale acelor şcolari do
taţi cu reale virtuţi de inventivitate, 
cu imaginaţie în transfigurarea feno
menelor fizice în mecanisme de pre
cizie, cu o finalitate practici incomes* 
tabilă. Am enumera cu acest prilej, 
popularul robot „minitehnicus*, detec
torul de metale, un detector pentru 
depistarea defecţiunilor în bobinajile 
unor aparate şi instalaţii electrice, nu 
metronom electronic, creaţii ale cercu
lui de radio şi electronică. Trebuie să 
amintim prezenţa unui număr mar# 
de fete în acest cerc, ca de altfel şi 1# 
cercurile de carting şi aetomodele (45 
Ia sută). Astfel, Elena Albu poate fi 
apreciata ca putînd oricînd rivaliza cu 
băieţii cei mai buni: Septimiu Popa, 
Dinu Petrisor, Dietrich Carter şi alţii. 
Se înţelege, aşadar, că obţinerea tro
feului „Racheta fetelor", în anul 1972, 
se justifică prin prezenţa activă în 
cercurile „minitehnicus* a pionierilor.

In ziua inaugurării expoziţiei, gama 
exponatelor a fost întregită de proiec

ţia unor pelicule realizate de cineelubul 
Casei pionierilor, intitulate „fantezie 
în obiectiv* şi „Firicel de apă vie*.

Majoritatea lucrărilor executate d« 
pionieri se ridica la cota celor mai 
exigente pretenţii, ca urmare a îndru
mărilor competente ale profesorii«» 
conducători de cercuri, a pasiunii mi
cilor creatori pentru creaţie şi origi
nalitate.

GEORGE LîMBEANU

f i m \ p u /
Centrul meteorologic Sibiu comuni

că timpul probabil pentru 24 de or#» 
vreme în curs de încălzire uşoară ca 
cerul schimbător. Izolat, va ploua slab. 
Vîntul va sufla slab din sectorul ves- 
tic. Temperaturile minime vor fi cu
prinse între 10 şi 13 grade, iar cela 
maxime vor oscila între 17 şi 22 grade.

m
CINEMA

SIBIU: PACEA: Pc 
aripile vîntului (orele 

9,00; 14,00; 19,00); ARTA: Pc aripile 
vîntului (orele 10,00; 15,00; 20,00); 
TINERETULUI: Aventurile Iui Ba- 
buşca (orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30: 
18,30; 20.30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Fata cart 
vinde flori (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI: 
Născut liber (orel'î 10,00; 16,30; 18,30: 
20,30).

CISNĂDIE: POPULAR: încrederea 
(orele 11,00; 16,00; 18.00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Binecuvîntaţi an- 
malele şi copiii (orele 10,00; 16,OC;
18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Regele Lear, seriile I şi II (orele 17,"'S 
şi 20,00).

COPŞA MICĂ: POPULAR: Anclet» 
(orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Un candidat la 
preşedinţie (orele 17,00 şi 20,00).

BAZNA-BÄI: Trei din Virginia (o- 
rele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS : 23 AUGLM» 
Secera vintul sălbatic (orele 17,00 şl 
19,00).

xiliari. Editura tehnică; Eugene Fra- 
mentin: Maeştri de odinioară. Editura
Meridiane.

TELEVIZIUNE□i H H B  9,00 — Curs de lim
ba engleză. Lecţia a 

[;8-a. 9,30 — De Ia Alfa la Omega. 
Enciclopedie pentru elevi. 10,00 — 
Telex. 10,05 — Clepsidra — desen a- 
eitnat de Ion Popescu-Gopo. 10,15 — 
prim plan: Ion Dumitrescu, preşedin
tele Uniunii compozitorilor din R. S. 
România. 10,45 — Film serial „Oraşul 
negru*. Ecranizare după romanul lui 
Mikszáth Kalman. Episodul III. 11,45 

- La ordinea zilei. Azi, judeţul Bra
şov. 12,00 — Revista literar-a rtistică 
IV . 12,40 — Luminile rampei. Pagini 
din operele lui Puccini, interpretate de 
soprana Virginia Zeani. 13,00 — Tele
jurnal. 17,30 — Fotbal (ultima etapă 
a Campionatului naţional — divizia A) 
F.C. Constanţa — Dinamo Bucureşti. 
19,15 — Publicitate. 19,20 — 1001 de 
seri. 19,30 — Telejurnal. Cincinalul

înainte de termen. 1973 — an hotărî- 
tor. 20,00 — Cîntecul săptămînii: 
„Minerul şi cerul“ de V. Veselovschi. 
20,05 — Teleobiectiv. 20,25 — Me
lodii populare cu surorile Firea. 20,35 
— Drumuri în istoric: Dimitrie Can- 
temir. 20,50 — Telccinemateca: Ci
clul Zbigniew Cybulski. „Zbyszek“, 
medalion închinat marelui actor po
lonez. 22,15 — 24 de ore. România 
în lume.

CONFERINŢE

f f i

CĂRŢI NOI

•  Comitetul munici
pal U.T.C. Mediaş or

ganizează, astăzi la Clubul tineretu
lui o dezbatere cu tema: Apărarea, 
păstrarea şi dezvoltarea avutului ob
ştesc — îndatorire de prim ordin # 
fiecărui tinăr.

•  La Sibiu, ora 19, la Casa de cul
tură a tineretului, în cadrul cercului 
de programare a calculatoarelor elec
tronice inginerul Eugen Barna va vor
bi tinerilor despre: Elementele limba
jului „cobol".

Mihai Caranfil: 8 
aldin de noapte. Edi

tura Eminescu; Virgil Carianopol: Liri
ce. Editura Scrisul românesc; * * *: 
Nunta cerbului. Antologie de teatru 
scurt contemporan. Editura Cartea ro
mânească; * * * : Studii de ştiinţă poli
tică. Editura politică: Simion Horun: 
Memorator de materiale plastice şi au-

TEATRU
r~:——3  Actor: ai secţiei ger

mane a Teatrului d# 
stat din Sibiu prezintă, astăzi, la or* 
20,30, în sala teatrului, spectacolul cu 
piesa Hanul de la răscruce, abona
ment C.
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încheierea lucrărilor Plenarei Comitetului Central
al Partidului C om unist Rom ân

C u vîn ta rea  to va ră şu lu i
N I C O L A E  C E A U Ş E S C U

Cuvîntarea tovarăşului
cu privire la dezvoltarea şi perfecţionarea invăţămintuiui

.

cu privire la rolul
politică, economică şi socială a ţării

Stimaţi tovarăşi.

Dezbaterile au reliefat că raportul 
prezentat plenarei este, în general, ac
ceptat. Intr-adevăr, în societatea noas
tră  socialistă, femeile ocupă un loc 
important; ele au adus ţi aduc o con
tribuţie considerabilă în toate sectoare
le* de activitate, munca şi creaţia lor 
sínt încorporate în to t ceea ce am rea
lizat şi realizăm. Aşa cum se arată 
iii raport Şi cum s-a precizat şi în 
dezbateri, există ramuri de activitate 
unde femeile reprezintă 60—70 la su
tă, avînd rolul hotărîtor în înfăptui
rea programului partidului. De altfel, 
ţinînd seama că din totalul populaţiei, 
femeile r_prezintă 51 la sută, înseam
nă că nici nu se poate concepe, şi 

nici nu se poate vorbi despre construc
ţia socialismului, despre înfăptuirea 
programului de dezvoltare a ţării fără 
participarea activă Ia întreaga viaţă 
Soc ini ă a femeilor. De aceea, ceea ce 
trebuie de fapt să discutăm acum este 
să Vedem ce trebuie făcut spre a asi
gura condiţiile propice pentru creş
terea contribuţiei femeilor la înfăp
tuirea programului elaborat de Con
gresul al X-lea al partidului.

Desigur, nu putem da, decît o înaltă 
apreciere muncii femeilor. De altfel, 
apreciind activitatea muncitorilor, ţă
ranilor şi intelectualilor am inclus, în
totdeauna, şi femeia care. din punct 
de vedere social, nu poate fi tratată 
în mod separat. Nu este practic posi
bil să judecăm activitatea femeilor 
rupt de activitatea generală a naţiu
nii noastre, de lupta întregului popor 
pentru edificarea societăţii socialiste 
multilateral dezvoltate, de eforturile 
pentru ridicarea tuturor cetăţenilor 
patriei la un nivel de viaţă şi de civili
zaţie tot mai înalt.

Ţinînd seama de rolul important pe 
care-l au femeile în societate trebuie 
să soluţionăm unele probleme sociale 
mai bine decît am făcut pînă acum. 
Trebuie să arătăm, de pildă, că nu pe 
măsura rolului şi participării femeii la 
întreaga viaţă socială, se prezintă şi 
promovarea femeii în munci de con
ducere. Nu am acordat atenţie ca, în 
mod corespunzător cu locul şi impor
tanţa pe care o are în societate, fe
meia să participe în toate forurile de 
conducere, de partid şi de stat, în 
toate organismele unde se elaborează 
şi adoptă măsurile şi hotărîrile privind 
dezvoltarea societăţii noastre. In legă
tură cu aceasta, desigur, trebuie criti
cate sindicatele, consiliile de femei, U- 
niunea Tineretului Comunist, dar în 
principal trebuie să spunem că nici Co
mitetul nostru Central, nici organele 
de partid nu au acordat atenţia cores
punzătoare. Nu este întîmplător că, 
practic, aproape nu există femei se
cretari ai comitetelor judeţene de par
tid — abia de cítéva luni au fost 
alese cîteva secretare judeţene din rîn- 
dul femeilor. Nu este întîmplător că 
în Comitetul Executiv, care este des
tul de larg, nu există nici o femeie. 
De altfel, chiar în Comitetul Central 
de-abia recent, Ia Conferinţa Naţio
nală. am adus îmbunătăţiri în această 
privinţa. Trebuie să recunoaştem că 
nu s-a acordat atenţia cuvenită promo
vării femeilor în diferite sectoare de 
activitate. Prin aceasta partidul şi sta
tui, societatea au fost private de un 
aport mai mare pe care peste jumăta
te din populaţia ţărN putea să-l aducă 
In soluţionarea problemelor noastre 
sociale, in conducerea societăţii Este 
clar, tovarăşi, că, în această direcţie, 
trebuie să aducem corectivele şi îmbu
nătăţirile corespunzătoare.

Aş avea însă de reproşat ceva şî 
femeilor. Ele însele ar trebui^ să fie 
ceva mai active, să nu admită să fie 
tratate doar ca reprezentante în dife
rite comitete, ci să se impună printr-o 
participare mai intensă în viaţa so
cială, Dacă vorbim de crearea condi- 
ţiunilor de deplină egalitate între sexe, 
aceasta înseamnă că trebuie să-i tra
tăm pe toţi oamenii nu ca bărbaţi şi 
femei, ci în calitatea lor de membri 
de partid, de cetăţeni, pe care Si ju
decăm exclusiv după munca pe care 
o depun. Cred că înseşi femeile trebuie 
să acţioneze mai intens pentru a 
contribui Ia lichidarea stărilor de lu
cruri negative care mai dăinuie în a- 
cest domeniu.

S-a vorbit aici, pe drept cuvint, de 
necesitatea unor măsuri  ̂de ordin so
cial. Am luat sau sínt în curs de a- 
doptare un şir de măsuri. Problema 
locurilor de muncă trebuie privită ca 
o problemă generală, nu ca una spe
cială a femeilor. La noi, după^ cum se 
ştie, populaţia din agricultură repre
zintă circa 48 la sută. Avem încă mult 
de făcut pentru a atrage populaţia sa
telor în industrie. Programul elaborat 
la Congresul al X-Iea şi perspectiva 
pînă în 1990 prevede rezolvarea m 
linii generale a acestei probleme. Sar
cina noastră este de a urmări realiza
rea acestui program, de a crea locuri 
de muncă pentru cîteva milioane^ de 
oameni, care urmează să treacă din a-

grîcultură spre industrie. In acest ca
dru se pune şi problema de a asigura, 
în anumite sectoare, condiţii de ocroti
re şi de protecţie a muncii în gene
ral, pentru toată lumea şi, în anu
mite locuri, special pentru femei. în 
acest cadru se cer create condiţii pen- £ 
tru participarea efectivă a femeilor în 
diferite sectoare de activitate. In ultimii 
doi ani au fost luate o serie de mă
suri în construcţiile de maşini — unde 
se considera că nu pot lucra femei — 
pentru asigurarea locurilor de muncă 
şi a condiţiunîk>r corespunzătoare pen
tru încadrarea femeilor.

Trebuie să recunoaştem desigur, că 
sínt şi anumite domenii de activitate 
unde é mai bine să lucreze bărbaţi, 
în loc să-i ţinem pe bărbaţi în 
munci uşoare, să-î îndreptăm spre 
muncile mai grele, unde se cere şi un 
efort fizic mai mare. în schimb, să a- 
sigurăm condiţiuni ca femeile să ocu
pe locurile de muncă unde, din punct 
de vedere fizic, nu se cer eforturi deo
sebite. Uneori însă astăzi se întîmplă 
tocmai invers. Nu mai vorbesc de a- 
gricultură, unde muncile mai uşoare 
sínt făcute de bărbaţi, iar activitatea 
de producţie propriu-zîsă, la cimp, este 
executată aproape în întregime de fe
mei. Deci, este încă mult de îndreptat 
pentru a aşeza mai bine lucrurile în 
societatea noastră.

Este necesar să luăm măsuri pentru 
a dezvolta mai rapid serviciile şi pro
ducţia unor bunuri de consum. Avem 
şi în această privinţă un program. Din 
păcate, in primii doi ani ai cincinalu
lui nu s-a urmărit cum trebuie şi nu 
s-a realizat în mod corespunzător 
acest program. Nu de mult a fost a- 
nalizată această situaţie şi s-au luat 
măsuri pentru înfăptuirea programu
lui, chiar pentru a se face mai mult 
decît ne-am propus iniţial în pla
nul cincinal în această privinţă.

In mod similar se pune problema 
şi în ce priveşte creţele şi căminele. 
Avem şi aici prevederi bune. S-a gre
şit însă dîndu-se întreaga răspundere 
consiliilor populare, care au mers pe 
linia de a nu construi creşe şi cămine 
pe lingă întreprinderi, ci numai în 
cartiere. A fost o orientare greşită şi 
trebuie să revenim asupra Ci. Creţele 
şi căminele — mai cu seamă cele de 
zi sau săptămînale — trebuie să fie 
construite pe lingă întreprindere. tn 
acest fel, acestea pot fi gospodărite mai 
bine; se pot soluţiona mai uşor decit 
în cartier un şir de probleme. însăşi 
construcţia lor se va realiza mai repe
de şi în condiţiuni mai avantajoase de
cît în cartiere. Am discutat această 
problemă şi va trebui ca începînd de 
anul viitor să se acţioneze în acest spi
rit. Am prevăzut să depăşim cu ceva 
prevederile cincinalului privind con
strucţia de creşe şi cămine — şi vom 
urmări ca aceasta să se realizeze, am- 
plasînd construcţiile mai ales pe Un
gă întreprinderi. Ne-am gîndit, de a- 
semenea, să trecem Ia realizarea unor 
construcţii mai ieftine, mai simple, 
cum am văzut că există şi în alte 
ţări: aceasta ne va da posibilitatea să 
realizăm un număr mai mare de locuri 
în creşe şi cămine. Acelaşi lucru îl vom 
face şi în ce priveşte căminele pentru 
tineret, spre a putea satisface intr-o 
măsură mai mare cerinţele.

Desigur, toate aceste probleme de 
ordin social, deosebit de importante, 
sínt strîns legate de dezvoltarea gene
rală a ţării. Ceea ce se impune însă 
este ca tot ce am prevăzut să fie rea
lizat în bune condiţiuni, ca toate con
siliile populare care au răspundere di
rectă în realizarea acestor sarcini, co
mitetele judeţene de partid, să urmă
rească mai îndeaproape soluţionarea 
problemelor. Această obligaţie revine 
şi ministerelor, celorlalte organisme 
centrale care trebuie să vegheze la rea
lizarea obiectivelor stabilite. Avem 
destule organisme care răspund de bu
nurile de consum, de servicii. Am 
creat şi un consiliu special, condus de 
un membru al Comitetului Executiv, 
vicepreşedinte al Consiliului de Miniş
tri. Avem un minister cu răspunderi 
in problemele sănătăţii, ministere care 
răspund de diversificarea bunurilor de 
consum, fiecare minister are într-un fel 
sau altul, asemenea atribuţiuni. Şi 
ministerele construcţiilor de maşini au 
destule de făcut in această direcţie. E- 
xistă însă lipsuri în soluţionarea pro
blemelor. Se impune ca organismul 
creat pentru bunuri de consum să c- 
xercite un control mai temeinic pentru 
asigurarea îndeplinirii prevederilor sta
bilite în plan. inclusiv privind calita
tea şi diversificarea acestor produse şi 
a serviciilor. Dacă vom realiza — şi 
trebuie să realizăm — în condiţiuni 
bune ceea ce am prevăzut, multe din 
problemele ridicate astăzi aici, şi care 
realmente constituie greutăţi, vor fi 
soluţionate pînă în 1975.

O altă mare problemă este aceea a 
rolului important pe care îl are femeia 
în societate, în a da viaţă, a creşte şi 
a educa copiii, tinăra generaţie, în a- 
sigurarea tinereţii însăşi a naţiunii

noastre socialiste. Trebuie să spunem 
deschis că, după măsurile din 1967, în 
ultimii ani din nou natalitatea a scă
zut. Trebuie să aducem critici serioase 
Ministerului Sănătăţii, medicilor. Unii 
medici manifestă o atitudine lipsită de 
răspundere faţă de pericolul îmbătri- 
nirii naţiunii noastre. Trebuie aplicată 
cu hotărîre legea, punîndu-se capăt a- 
cestor stări de lucruri negative. Este 
necesar ca organele noastre de partid, 
comitetele judeţene, consiliile populare, 
Comitetul Central, să acorde mai mul
tă atenţie acestei probleme fundamen
tale pentru dezvoltarea societăţii, a 
naţiunii noastre. Pornind de la rolul 
important, vital pe care îl au femeile 
în dezvoltarea societăţii, în păstrarea 
sănătăţii şi tinereţii naţiunii noastre, 
sint necesare atit ridicarea nivelului 
lor de conştiinţă, cit şi soluţionarea 
unor probleme sociale. De aici şi nece
sitatea rezolvării problemei serviciilor, 
a diversificării bunurilor de consum, 
asigurarea condiţiilor de muncă cores
punzătoare, dezvoltarea reţelei de cre
şe şi cămine.

S-a făcut aici un şir de propuneri 
care trebuie analizate. Este necesar să 
ne gîndim cum să aplicăm mai bine 
prevederile din raportul prezentat cu 
privire la organizarea schimburilor de 
4 ore, în aşa fel îneît femeii să-i ră- 
mînă mai mult timp liber in perioada 
creşterii copiilor. In afară de celelalte 
măsuri Ia care m-am referit, să ne gin- 
dim la crearea unor condiţiuni mai fa
vorabile de pensionare, fie reducind 
perioada de muncă, pentru femeile ca
re au de la 3 sau 4 copii în sus, fie 
mărind pensia acelora care au crescut 
un număr mai mare de copii.

In general, va trebui să studiem so
luţiile corespunzătoare pentru rezolva
rea în condiţii mai bune a problemei 
fundamentale la care m-am referit — 
dezvoltarea naţiunii, menţinerea unui 
echilibru normal între vîrste, asigura
rea tinereţii întregii societăţi. Aceasta 
este o problemă de importanţă naţio
nală, nu vreau să mă opresc acum mai 
mult asupra ei, dar cred că toţi vor 
înţelege să acţioneze cu toată răspun
derea pentru rezolvarea ei.

Se pun aici şi un şir de probleme or
ganizatorice. S-au făcut unele propu
neri pe care, desigur, va trebui să le 
analizăm. Fără să diminuez în vreun 
fel rolul Consiliului Naţional, al co
misiilor de femei, cred că nu pe a- 
cestea trebuie să punem accentul. A 
trata problema activităţii femeilor în 
societate, legat de unele comisii sau 
de Consiliul Naţional, înseamnă de 
fapt a diminua, a subaprecia această 
activitate. Trebuie să pornim de la 
necesitatea ca toate organismele noas
tre să considere şi să trateze femeia 
la fel ca pe oricare cetăţean. Aşa tre
buie să le judecăm, şi nu ca pe o ca
tegorie de care trebuie să ne ocupăm 
din cînd în cînd. Femeia trebuie să-şi 
găsească locul, aşa cum îl are în pro
ducţie, în toate funcţiile de conducere, 
în raport cu capacitatea, cu posibilită
ţile sale reale. In ce priveşte capacita
tea politică, intelectuală, nu există nici 
o deosebire. In istoria noastră, ca şi 
în întreaga istorie a omenirii, sint 
nenumărate exemple de eroine. Femei
le nu au făcut cu nimic mai puţin de- 
cît au făcut bărbaţii în diferite împre
jurări grele aîe luptei revoluţionare. 
Tot astfel în ştiinţă, în producţie. Fe- 
meile  ̂ nu numai că nu fac mai puţin, 
dar tn  ̂multe domenii fac chiar mai 
mult, şi cu mai multă pricepere. Por
nind de aici, trebuie să asigurăm ca 
femeia să ocupe locul corespunzător în 
raport, dacă vreţi, pînă la urmă, cu 
procentul de 51 Ia sută care îl deţine 
în societatea noastră. în legătură cu 
aceasta, subliniez din nou că răspun
derea principală revine partidului. Co
mitetului nostru Central.

In acest sens trebuie să acţionăm în 
viitor spre a putea obţine o schimba
re radicală în promovarea femeilor, 
in participarea lor la conducerea tu
turor sectoarelor de activitate din so
cietatea noastră socialistă. Astfel pro
blemele îşi vor găsi soluţiile corespun
zătoare şi nu ne vom aminti de ele 
numai la 8 martie şi la diferite ple
nare. Acestea trebuie să fie preocupări 
zilnice — parte integrantă a întregii 
noastre activităţi.

Nu doresc să mă opresc Ia proble
mele de educaţie, de etică şi echitate 
socialistă pentru că acestea sínt pro
bleme generale. Femeile trebuie să ac
ţioneze în cadrul activităţii generale 
politico-educative în acelaşi mod în 
care acţionează toată lumea.

Kezolvînd mai bine problemele par
ticipării femeii la viaţa socială, făuri
rea societăţii socialiste multilateral dez
voltate în România se va putea reali
za în condiţiuni mai bune. Sínt con
vins că Comitetul Central va fi de 
acord cu acest mod de a judeca lucru
rile şi că în hotărîrea noastră, mai cu 
seamă în activitatea noastră viitoare, 
acest spirit îşi va găsi expresie, se va 
reflecta în tot ceea ce vom face. I
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l-am pune într-o situaţie de inegalitate 
faţă de tineretul român, deoarece prac
tic în felul acesta el nu ar putea avea 
acces liber Ia toate formele superioare 
de învăţămînt. Am mai spus şi cu alte 
prilejuri: noi nu vom putea crea insti
tute speciale de fizică, chimie sau alte 
specialităţi pentru tinerii care nu cu
nosc limba română. De aceea, a nu 
crea condiţii pentru învăţarea limbii 
române ar însemna să-l punem pe tî- 
nărul maghiar sau german într-o si
tuaţie de inegalitate faţă de colegul 
său român. Nu am fi marxişti, nu am 
fi comunişti dacă am proceda în felul 
acesta. Una este să asigurăm — şi 
trebuie să asigurăm — posibilitatea tu
turor de a învăţa în limba proprie, şi 
alta e obligaţia noastră, a societăţii, 
de a-i sprijini pe tinerii de alte naţio
nalităţi să înveţe şi limba română, 
limba de stat care-i ajută să aibă ac
ces liber, nelimitat, î» toate domeniile 
de activitate. In felul acesta trebuie 
înţeleasă problema.

In material se pune şi problema ca 
tinerii de naţionalitate română din co
munele şi judeţele unde se vorbeşte şi 
limba unei naţionalităţi conlocuitoare, 
să cunoască şi limba acesteia. Este cred 
just, normal. Este necesar să luăm mă
suri în acest sens, să creăm condiţii 
corespunzătoare. Este evident că ín- 
tr-un sat unde sínt şi români şi ma
ghiari, sau şi români şi germani, în 
văţătorul, indiferent că e de naţiona
litate română, maghiară sau germană, 
trebuie să cunoască ambele limbi. Alt
fel nu va avea posibilitatea să lucreze 
bine cu copiii. De aceea, este necesar 
să ne gindim la asemenea măsuri prac
tice care să corespundă situaţiilor con
crete din fiecare loc, pornind de la ne
cesitatea asigurării condiţiilor ca tine
retul să poată învăţa în limba naţio
nalităţii respective, şi în acelaşi timp 
să poată învăţa şi limba română. Lim
ba română nu este pentru nici un 
tînăr care trăieşte în România o lim
bă străină ! Este limba societăţii noas
tre socialiste şi trebuie învăţată de toţi 
cetăţenii români. Numai astfel se pot 
realiza condiţii reale de egalitate în 
drepturi. Putem discuta oricît. dar 
realitatea aceasta este. Nu poate fi ega
litate dacă cetăţenii aceleiaşi ţări nu 
cunosc limba statului, care le permite 
să-şi desfăşoare activitatea în oricare 
domeniu.

Pornind de aici, doresc să mă refer 
şi la problema limbilor străine. Nu se 
poate spune că stăm prea bine cu în
văţarea limbilor străine; dimpotrivă, 
în această direcţie există încă neajun
suri serioase. Avem obligaţia de a asi
gura tineretului nostru posibilitatea de 
a învăţa în şcoli limbi străine. Dacă 
ne gîndim la viitor, la apropierea în
tre naţiuni, este clar că învăţarea lim
bilor străine constituie o problemă de 
bază a apropierii — nu numai Sa ca
drul României, între români şi naţio
nalităţi, dar şi pe scară mai generală. 
Lăsînd insă la o parte această per
spectivă îndepărtată, trebuie să spunem 
că accesul la cuceririle ştiinţei şi teh
nicii contemporane nu este posibil fără 
stăpînirea măcar a două limbi de cir
culaţie mondială. Astăzi fără limba 
rusă nu te poţi descurca într-un şir 
de probleme tehnice. Fără engleză, de 
asemenea, nu te poţi descurca în cele 
mai multe probleme tehnice. La fel în 
ce priveşte germana, franceza. Nu în
tîmplător se predă în şcoală rusa, fran
ceza, engleza şi germana. S-a pornit 
tocmai de Ia necesităţile dezvoltării 
societăţii noastre. Cel puţin în condi
ţiile de astăzi. Ce va fi peste 100 de 
ani se va vedea atunci. Se va merge 
probabil spre reducerea limbilor, spre 
apropiere şi nu spre diversificarea lor. 
Ca să se înţeleagă, oamenii trebuie să 
poată vorbi aceeaşi limbă. Iată de ce 
învăţarea limbilor străine de circulaţie 
mondială este obligatorie. Vina Ministe
rului Educaţiei şi Invăţămîntului este 
că nu a luat măsuri pentru pregătirea 
cadrelor necesare predării acestor limbi 
şi că n-a urmărit predarea la nivelul 
corespunzător a acestora. Vor trebui 
luate urgent măsurile pentru a se 
aduce îmbunătăţirile ce se impun în 
această direcţie.

S-a vorbit aici despre liceele de spe
cialitate. Sínt unele neajunsuri în or
ganizarea liceelor tehnice, în speciali
zarea lor. In primul rînd, trebuie cri
ticată fărîmiţarca exagerată a specia
lităţilor. Dacă vrem să pregătim tineri 
în domeniul chimiei, nu avem nevoie 
să creăm licee de mase plastice, de cau
ciuc, de fire etc. Trebuie să facem un 
liceu de chimie în care să se predea 
şi chimia organică şi anorganică, şi 
care, în ultimul an, să asigure o anu
mită specializare. Altfel nu vom avea 
nici o finalitate, vom scoate un tînăr 
care nu va avea nici o cultură de bază 
chimică, şi care, din punct de vedere 
practic, se va pricepe mai puţin decît 
absolventul şcolii profesionale să lu
creze la fibre sau Ia cauciuc. Deci nu 
trebuie să renunţăm la liceul de chi
mie, ci la fărîmiţarea specialităţii. A- 
celaşi lucru este valabil în construcţii 
de maşini, în industria lemnului şi In 
celelalte domenii.

In prezent, în construcţii de maşini, 
avem circa 7—8 specialităţi de licee. 
Pînă şi contabilul se diferenţiază pen
tru cooperativa agricolă de producţie.
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Comitetului Executiv al C.C. al 
P.C.R.

Plenara a hotărît completarea 
numărului membrilor C.C. al 
P.C.R. In acest sens, a aprobat în 
unanimitate trecerea din dudul 
membrilor supleanţi în rîndul mem
brilor C.C. al P.C.R. a tovarăşei 
Magdalena Filipaş, preşedinta Uniu
nii sindicatelor din industria uşoa
ră. . .

Plenara a hotărît în unanimitate 
mărirea numărului membrilor Co
mitetului Executiv al C.C. al P.C.R. 
de la 21 la 23. ^ . .

In spiritul hotărârii Plenarei pri
vind creşterea rolului fempilor _ în 
viaţa politică, economică şi socială 
a ţării, promovarea lor în  activita

tea de conducere, Comitetul Cen
tral a aprobat în unanimitate, la 
propunerea tovarăşului Emil Bod- 
naraş, membru al Comitetului Exe
cutiv, al Prezidiului Permanent al 
C.C. al P.C.R., alegerea ca membri 
ai Comitetului Executiv al C.C. al 
■P.C.R. a tovarăşelor Elena 
Ccauşescu, director general al In
stitutului Central de Cercetări 
Chimice şi Lina Ciobanu, prim- 
secretar al Comitetului de par- 
tid al sectorului II — Bucu
reşti. De asemenea, Plenara a ales 
în unanimitate ca membri supleanţi 
ai Comitetului Executiv al C.C. al
P.C.R. pe tovarăşele Magdalena Fi
lipaş şi Aurelia Dăniiă, preşedinta 
Comitetului judeţean Cluj al femei
lor.

La punctele înscrise pe ordinea 
de zi a Plenarei, au luat cuvintiA 
tovarăşii: acad. Nicolae TeodorescuJ 
vicepreşedinte al Asociaţiei oameni-i 
lor de ştiinţă, prof. univ. Ludovia 
Takacs, vicepreşedinte al Consiliului, 
oamenilor muncii de naţionalitate 
maghiară, Stefan Pascu, rectorul 
Universităţii' „Babeş-Bolyai“ din 
Cluj, Andrei Cervencovici, prim-se- 
cretar al Comitetului judeţean — 
Arad al P.C.R., acad. Miron Nieo- 
lescu, preşedintele Academiei Repu
blicii Socialiste România, Gheorghe 
Vasilichi, preşedintele Comisei pen
tru sănătate, muncă şi asigurări so
ciale a  M.A.N., Ion Anton, recto
rul Institutului politehnic din Ti
mişoara, Constantin Dăscălesc«, 
prira-secretar al Comitetului jude» 
ţean Galaţi al P.C.R., Suzana Gâ-

dea, preşedinta Consiliului -Naţio
nal al Femeilor, Olimpia Solomo- 
nescu, preşedinta Comitetului ju
deţean Prahova al femeilor, Aurelia 
Dăniiă, preşedinta Comitetului ju. 
deţean Cluj al femeilor, Aguriţa, 
Alexandrescu, secretar al Comitem-j 
lui municipal Bacău al P.C.R., Iu-* 
liana Bucur, directoarea întreprin-l 
derii integrate du lînă din Constan
ţa, Gheorghe Petrescu, vicepreşedin-j 
te al Consiliului Central al Uniuni' 
Generale a Sindicatelor, Ghcorş.1.; 
Cioară, prim-secretar al Comiteti- 
lui municipal Bucureşti al P.C.R, 
Mihai Telescu, prim-secretar al Co
mitetului judeţean Timiş al P.C.R.. 
Ludovic Fazekas, prim-secretar ai 
Comitetului judeţean Harghita al 
P.C.R., Ion Crăciun, ministrul tn- 
dustrei uşoare.

pentru cooperativa meşteşugărească, 
pentru cooperativa de consum, pentru 
turism, pentru comerţul interior, pen
tru comerţul exterior. Ce fel de liceu 
este acesta? Noi avem nevoie de un 
contabil care să fie bun oriunde ar 
lucra. Regulile contabile trebuie să fie 
unitare peste tot, evidenţa trebuie să 
fie aşezată pretutindeni pe aceeaşi ba
ză. Exagerările au pornit de la faptul 
că Ministerul Educaţiei şi Invăţămin- 
tului n-a condus acest învăţămînt care 
a fost lăsat în atribuţia ministerelor de 
specialitate. Au fost preluate vechile 
şcoli tehnice menţinîndu-se vechea or
ganizare, nu s-au adus îmbunătăţirile 
corespunzătoare. Iată, de ce, trebuie să 
reorganizăm liceele de specialitate, să 
le concentrăm, să le punem pe o bază 
temeinică.

Şi în ce priveşte şcolile profesionale 
s-a alunecat spre exagerare, spre fărî
miţarea meseriilor. Trebuie să dăm şi 
tinerilor din aceste şcoli o pregătire 
multilaterală. Dacă c vorba să înveţe 
o anumită operaţie dintr-un proces de 
producţie, aceasta se poate realiza în 
cursuri de scurtă durată. De aceea, nu 
trebuie să transformăm învăţămîntul 
profesional într-un mijloc de a-I invaţa 
pe tînăr o operaţie simplă. Şcoala pro
fesională trebuie să dea o pregătire 
multilaterală, să creeze muncitori de 
înaltă calificare, de care e nevoie peste 
tot. In această privinţă trebuie sa adu
cem îmbunătăţiri. Ministerul Educa
ţiei şi Invăţămîntului nu trebuie să se 
lase — să spun aşa — condus tn aceasta 
orientare de cerinţele fiecărui minister, 
ale fiecărei întreprinderi care judecă 
lucrurile pe moment, fără o privire 
generală. De aceea avem un minister al 
invăţămîntului, ca sa conducă unitar, 
să asigure o politică unitară dc pregă
tire pentru toate domeniile de activi
tate. Cu o serie dc observaţii făcute 
aci, prevederile din raport, referitoa
re Ia învăţămîntul general şi la licee, 
cred că pot fi acceptate şi adoptate ca 
orientare viitoare după care să se con
ducă Ministerul Educaţiei şi Invăţă- 
mîntului, toate ministerele, toţi aceia 
care au atribuţiuni în acest domeniu 
dc activitate.

In cc priveşte învăţămîntul supe
rior, lucrurile sint mai clare. Aici s-au 
adus multe îmbunătăţiri, drumul pe 
care am pornit, punînd un accent 
mai mare pe învăţămîntul tehnic, e 
un drum bun. în funcţie de prognozele 
pe care le vom avea, este necesar să 
asigurăm ca planificarea specialiştilor 
să ţină seama de perspectiva dezvol
tării societăţii noastre. După părerea 
mea, problemele care se pun acum în 
faţa invăţămîntului superior sint mai 
mult de ordin calitativ. Avem, cred, 
suficiente centre universitare; nu este 
nevoie să ne propunem să mai creăm 
noi facultăţi. După părerea mea, ccl 
puţin pînă în 1980 trebuie să punem 
la punct ceea cc avem. Centrele dc 
care dispunem pot satisface în bune 
condiţiuni necesarul de cadre pentru 
dezvoltarea de perspectivă a Româ
niei. Ceea ce se cere acum este ridica
rea calitativă a întregului învăţămint 
universitar.

In primul rind se pune problema 
îmbunătăţirii programelor, a speciali
tăţilor. Şi aici trebuie combătută spe
cializarea excesivă. Nu putem avea 
buni specialişti dacă mergem la o spe
cializare excesivă. In chimie nu putem 
avea facultăţi şi pentru fibre, şi pen
tru mase plastice, şi pentru cauciuc. 
La fel in construcţii de maşini, in me
talurgie, în energetică. Inginerul, indi
ferent în ce domeniu lucrează, trebuie 
să aibă un orizont ştiinţific foarte larg. 
Specializarea excesivă, în fapt, nu a 
dus la creşterea cunoştinţelor, ci la o 
scădere a nivelului invăţămintuiui. 
Rectoratele, care dispun de multe drep
turi, trebuie să acţioneze pentru îmbu
nătăţirea profilului invăţămintuiui teh
nic superior. Trebuie să începem prin 
a pune ordine în concentrarea şi re- 
reducerea specializărilor, mergînd pe 
calea formarii unui inginer cu un pro
fil larg, care să poată lucra în orice 
sector al ramurii respective. Trebuie 
să aducem îmbunătăţiri în sistemul de 
predare, punind accentul, aşa cum se 
întîmplă pe plan mondial, pe activi- 
tatea_ de laborator şi pe activitatea 

practică. Aşa cum am prevăzut în lege, 
profesorul trebuie să-şi petreacă jumă
tate din timp cu studentul, la practică. 
In rest trebuie să lucreze in laborato
rul de cercetare, tot cu studentul. S-a 
luat un anumit curs în această privin
ţă, dar trebuie accelerat. Trebuie să

adoptăm formele verificate pe plan in
ternaţional. Este necesar să dezvoltăm 
laboratoarele, să dotăm corespunzător 
atelierele, şi să facem realmente din 
ele ateliere de producţie, dc prototi
puri de serie mică. Trebuie să ajungem 
acolo ca şcoala să împletească orga
nic ştiinţa cu producţia. Dacă vom 
dezvolta corespunzător atelierele în li
cee şi universităţi, nu va mai fi ne
voie ca tinerii să-şi facă practica în 
uzină,

învăţămîntul superior trebuie să pre
gătească oameni pentru producţie. Să 
dezrădăcinăm complet mentalitatea ca
re se mai întîlneşte încă în învăţămin- 
tul superior şi in special la unii părinţi 
potrivit căreia nu s-ar cuveni ca, după 
atîta şcoală, tinărul să meargă în pro
ducţie. Dar pentru ce se pregăteşte ţi- 
nărul nostru? Pentru a face teorie, 
sau pentru a deveni funcţionar? însu
şirea ştiinţei celei mai înaintate este 
necesară pentru a spori bogăţia mate
rială a societăţii care au se poate rea
liza în afara producţiei. Acest lucru 
tineretul ii înţelege. El are o atitudine 
bună, foarte bună aş putea spune. Tre
buie îmbunătăţită însă organizarea şco
lii pentru a asigura tineretului pregă
tirea practică corespunzătoare. Aceasta 
c una din obligaţiile principale pe care 
Ie avem faţă de rinăra generaţie, faţă 
de viitorul ţării noastre. După părerea 
mea, avem o bază temeinică pentru a 
rezolva în următorii ani eu succes a- 
ceastă problemă. Dispunem şi de ca
dre, avem şi o bază materială cores
punzătoare. Trebuie să punem cu fer
mitate această sarcină în faţa învăţă- 
mîntului nostru superior.

Nu doresc să mă ocup de învăţă- 
mintul pedagogic, de diferite forme de 
pregătire a cadrelor didactice. Şi aici 
trebuie să aducem îmbunătăţiri în sen
sul legării invăţămintuiui de practică. 
In trecut, învăţătorul, profesorul de li
ceu ştiau să conducă şi activitatea 
practică — desigur, la nivelul cerin
ţelor de atunci.

Vorbind de orientarea profesională, 
cineva a spus aici că trebuie să avem 
psihopedagogi. Dar ce face profesorul? 
Nu intră aceasta în atribuţiile lui? 
Cine poate cunoaşte mai bine ce încli
naţii are elevul? Nu cei care predau 
diferite discipline? Trebuie să vie un 
specialist din afară care să facă teorii 
abstracte despre cunoaşterea tînărului:’ 
Nu e mai firesc să capete asemenea 
cunoştinţe psihopcdagogice profesorul 
de specialitate care poate urmări zil
nic înclinaţiile tineretului şi aprecia, in 
funcţie dc aceasta, in. ce direcţie tre
buie orientat? Pornind dé la necesită
ţile de orientare profesională nu în
seamnă neapărat să creăm noi specia
lităţi de profesori. Perfccţionind invă- 
ţămîntul, trebuie să mergem la ridica
rea nivelului de cunoştinţe al învăţă
torului şi profesorului, la creşterea 
răspunderii lor. Numai astfel vom pu
tea obţine o ridicare calitativă a între
gului proces instructiv şi educativ. 
Trebuie să ridicăm rolul cadrelor di
dactice în procesul educativ, în sensul 
hotărîrilor partidului.

In acest sens, este necesar să crească 
şi rolul asociaţiilor comuniste studen
ţeşti, participarea lor activă la îmbu
nătăţirea procesului instructiv şi edu
cativ, consultarea studenţilor în legă
tură cu aceste probleme. S-au obţinut 
rezultate bune in participarea studen
ţilor la cercetare. Trebuie să antrenăm 
mai mult studenţimea în asigurarea li
nei participări mai largi a studenţilor, 
a asociaţiilor lor la întreaga activitate 
din institute şi universităţi.

In ce priveşte predarea ştiinţelor 
sociale, activitatea educativă, politică, 
cetăţenească. In această privinţă avem, 
după cum se ştie, o hotărîre. Cred că 
este necesar sl-i aducem anumite îm
bunătăţiri, în sensul unor precizări. 
Trebuie eliminate unele tendinţe care 
încarcă inutil timpul elevilor şi stu
denţilor, realizate unele simplificări. 
Să asigurăm predarea marxîm-Ienînis- 
mului, a materialismului dialectic şi 
istoric, a cunoştinţelor politice, nu re- 
petind mecanic an de an aceleaşi lu
cruri sau reluînd ceea ce se face în 
cadrul organizaţiilor U.T.C. Trebuie 
pus accentul nu pe predarea lecţiilor, 
ci pe studiu, pe seminarii, pe antrena
rea tînărului la activitatea politică ce
tăţenească. In felul acesta şi educaţia 
politică va da rezultate mai bune.

Trebuie să acordăm mai multă atenţie 
creşterii rolului organizaţiilor de par
tid din şcoli şi universităţi. In prezent 
nu-şi îndeplinesc în mod corespunzător 
rolul de organizator şi îndrumător al

întregii activităţi din învăţămînt. Sint 
dacă vreţi, puţin în urma consiliilor 
universitare. Or, consiliul universitar 
este sub controlul comitetului de par
tid, al organizaţiei dc partid, nu in
vers. Trebuie puse organizaţiile de par
tid din universităţi în drepturile lor 
legitime ! Ele sint forţa conducătoare, 
ele controlează activitatea, ele trasează 
sarcini consiliilor universitare! Comu
niştii, indiferent de gradul lor ştiinţi
fic, sint obligaţi, ca membri de partid, 
să aplice hotărîrile organizaţiei de par
tid din care fac parte. Desigur, orga
nizaţia de partid nu-i poate spune 
unui savant cum să rezolve o proble
mă ştiinţifică, dar poate şi trebuie să-i 
spună ce să facă el ca membru de par
tid, inclusiv pentru ridicarea învăţă
mântului. Organizaţia de partid tre
buie să controleze cum se desfăşoară 
activitatea ştiinţifică, cum se foloseşte 
timpul de muncă în şcoală. Nu e un 
secret că numeroase cadre didactice pe
trec cam mult timp în deplasări in 
străinătate. Sintern partizanii unor 
contacte internaţionale largi, înţelegem 
că ştiinţa noastră nu trebuie să se 
izoleze; dimpotrivă ! Dar contactele nu 
trebuie să se desfăşoare în dauna bu
nului mers al invăţămîntului nostru, 
a calităţii sale.

Creşterea roiului organizaţiilor de 
partid în controlul şi in conducerea 
invăţămintuiui presupune ca ele să ve
gheze ca toate cadrele didactice să-şi 
îndeplinească obligaţiile, să participe la 
eforturile pentru ridicarea nivelului in- 
văţămîntului nostru.

Trebuie să crească rolul şi răspun
derea comuniştilor în conducerea în
tregii activităţi din învăţămint ! Ei tre
buie să asigure îndeplinirea liniei par
tidului. Fiecare organizaţie de partid, 
fiecare comunist poartă răspunderea 
pentru aceasta. Să ridicăm în mod ho
tărît activitatea şi rolul organizaţiilor 
de partid ! Spun aceasta pentru că 
sint aici primii secretari ai comitetelor 
judeţene de partid. Chiar dacă nu m-am 
referit în mod concret la ei, cred că 
au înţeles că aceste critici se adresează 
şi comitetelor judeţene de partid, bi
rourilor comitetelor judeţene, inclusiv 
primilor secretari, care au răspundere 
directă faţă de buna desfăşurare a în- 
văţămîntului de toate gradele.

Am Hsat la sfârşit Ministerul Edu
caţiei şi Invăţămîntului pentru a sub
linia că aplicarea tuturor acestor măsuri 
necesită o cotitură în felul de muncă 
al ministerului. Am avut hotăriri bune. 
Desigur, orice hotărîre, chiar şi aceasta 
pe care o luăm acum, poate şi trebuie 
permanent perfecţionată. Nimic na e 
perfect. Dar este necesar ca Ministerul 
Educaţiei şi Invăţămîntului să asigure 
soluţionarea operativă, rezolvarea la 
timp a problemelor. Trebuie o mai 
largă atragere^ a forţelor de care dis
pune învăţămîntul nostru, inclusiv în 
cercetare, pentru stabilirea măsurilor 
corespunzătoare care se impun în a- 
cest sector. Sper că Ministerul Educa
ţiei şi Invăţămîntului va trage con
cluziile necesare şi, pe baza hotărîrilor 
pe care le vom lua, va realiza o îm
bunătăţire substanţială, începînd din 
anul acesta, a invăţămîntului.

Se impune, desigur ca şi Secretaria
tul Comitetului Central să asigure un 
control mai eficace, mai operativ, asu
pra felului cum se aplică hotărîrile 
Comitetului Central, ale organelor su
perioare de partid. Cînd vorbesc do 
Secretariat, cuprind tot aparatul nos
tru, pentru că, în Fond, Secretariatul 
poartă răspunderea organizării şi mo
bilizării întregului aparat de care dis
punem, pentru a-şi îndeplini obliga
ţiile, Se înţelege, cerem şt Consiliului 
de Miniştri să exercite un control mai 
eficient, să urmărească permanent cum 
se aplică hotărîrile. Nu trebuie să 
ne întîlnim iar peste 5 ani ca să ana
lizăm cum se aplică aceste hotăriri. în 
mod operativ, permanent, să aducem 
perfecţionările care se impun în siste
mul invăţămintuiui. Se pun mereu tio! 
probleme, se impun continuu îmbună
tăţiri. învăţămîntul este poate cel mai 
mobili sector social şi trebuie să ţinem 
permanent seama dc acest lucru. Acti
vitatea noastră trebuie să fie şi ea 
foarte mobilă. Mai mult ca în alte do
menii, se cere multă operativitate, ener
gic, participare activă.

Sint convins că, pe baza hotărîrilor 
pe care le va adopta Comitetul Cen
tral, vom putea obţine ridicarea învă- 
ţămtntului nostru la un nou nivel, 
mai inait, corespunzător cerinţelor 
dezvoltării economico-sociale a ţării.

H o t ă r î r e a  C o m i t e t u l u i  C e n t r a l  a l  P a r t i d u l u i  C o m u n i s t
H u m a n  e u  p r i v i r e  la  r e a l i z a r e a  C o m p l e x u lu i  

h i d r o e n e r g e t i c  s i  d e  t r a n s p o r t  B u n ă r e a - M a r e a  N e a g r ă
Programul elaborat de Congresul al 

X-lea şi Conferinţa Naţională ale par- 
îidului prevede accelerarea dezvoltări} 
economiei ca sarcină primordială a 
făuririi societăţii socialiste multila
teral dezvoltate în România.

In acest cadru se va asigura o pu- 
: ternică dezvoltare a industriei, a celor
lalte ramuri, participarea crescîndă a 
ţării noastre la circuitul economie in
ternaţional. Ca urmare vor creşte con
siderabil necesităţile de transport pen- 
tru aprovizionarea industriei cu mate
rii prime şi materiale şi livrarea unor 
c* 11ităţi sporite de produse la export.

Ţinînd seama de aceste cerinţe o- 
6beţive ale progresului economic al 
ţării — subliniate cu claritate de to- 
”arăşul Nicolae Ceauşescu în cadrul 
Plenarei din 18—19 iunie 1973 — Co
mitetul Central al Partidului Comunist 
Român, hotărăşte;

1. — Realizarea Complexului hidro- 
, energetic şi dc transport Dunărea— 
Marea Neagră, prin reluarea lucrări
lor de execuţie a canalului Dunărea— 
Marea Neagră, construirea noului port 
maritim la Constanţa Sud—Agigea şi 
a hidrocentralei de la Cernavodă.

2. — Aceste obiective vor fi inclu
se în planurile de dezvoltare economi- 
că-socială a României.

3. — Ministerul Transporturilor şi 
Telecomunicaţiilor şi Ministerul Ener
giei Electrice vor trece imediat la e- 
laborarea studiilor tehnico-economtce şi 
a proiectelor de execuţie pentru con
strucţia acestor obiective.

4. Ministerele de specialitate vor lua 
toate măsurile ce se impun în vederea 
asimilării utilajelor dc mare capaci
tate necesare lucrărilor dc execuţie ia 
aceste obiective, eît şi pentru şantie
rele altor investiţii similare.

5. — In vederea folosirii avantaje
lor pe care le oferă transporturile ma
ritime şi fluviale, Comitetul de Stat al 
Planificării, împreună cu Ministerele 
interesate vor face prominjri pentru 
amplasarea dc obiective industriale în 
zona canalului Dunărea—Marea Nea
gră.

*

Comitetul Central a! Partidului Co
munist Român apreciază că realizarea 
Complexului hidroenergetic şi de 
transport Dunărea—Marea Neagră re
prezintă o necesitate a dezvoltării ac
tivităţii^ economice a ţării şi reflectă 
totodată potenţialul actual al indus
triei^ capacitatea creatoare a naţiunii. 
Comitetul Central îşi exprimă convin
gerea că stă în puterea muncitorilor, 
Tehnicienilor, specialişti'or, a întregu- 
liâ nostru popor să înfăptuiască acest 
măreţ obiectiv al edificări socialismu
lui şi comunismului în România,
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Alegerea tovarăşei ELENA CEAUŞESCU 
ca membru activ al Academiei de Ştiinţe 

din New York
New York 19 (Agerpres). — Co

mitetul Executiv al Academiei de 
Ştiinţe din New York a hotărit 
alegerea ca membru activ al Aca
demiei, a tovarăşei Elena Ceauşescu, 
profesor doctor inginer, director 
general al Institutului Central de 
Cercetări Chimice din Bucureşti.

In scrisoarea directorului execu
tiv al Academiei, doctor Fred G. 
Armstrong, se arată: „Am deosebi

ta plăcere să vă informe» că la şe
dinţa Comitatului Executiv al A- 
cademiei de Ştiinţe din New York, 
ţinută la 24 mai 1973, aţi fost a- 
leasă membru activ al Academiei 
noastre“.

„Sperăm —- se menţionează în 
continuare în scrisoare — că vă 
veţi bucura de faptul că sînteţi 
membru al Academiei”.
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Ita lia

Consultări în vederea soluţionării 
crizei guvernamentale

Roma 19 (Agerpres). — Preşedintele 
Italiei, Giovanni Leone, a continuat, 
marţi, consultările în vederea soluţio
nării crizei guvernamentale, declanşa
tă săptămâna trecută ca urmare a de
misiei cabinetului de coaliţie condus de 
Giitlio Andreotti. ;

Referindu-se la no,ua rundă de con
vorbiri de la Palatul Quirinale,. agen
ţia A.N.S.A. scrie că, după partidele 
Democrat-Crcştih şi Socialist-Democra

tic, marţi, partidele Republican şi So- 
cialist-Umficat s-au declarat dispuse 
să participe la un guvern de coaliţie 
de centru-stînga. Liderii celor două 
partide au făcut cunoscute preşedin
telui Leone intenţiile lor.

După opinia observatorilor din Ro
ma, criza guvernamentală italiană este 
pe cale să ia sfîrşit în cel mai scurt 
timp.

Pregătiri în  vederea 
Conferinţei pentru 

securitate şi colaborare
tHcleînki Í9 — (Corespondenţă de 

!a «timişul «peek! Agerpres, Ghncr- 
ghs Ciobanii). — Pavilionul „Finlan
dia*, ridicai ân centrul capitalei, se re
marcă prin arhitectura sa tonică, în
truchipare a imaginaţiei creatoare a 
constructorilor finlandezi. Săli de con
ferinţe, cabine rezervat; presei, toa
te intr-o îmbinară funcţională sânt 
.gata să primească oaspeţii primei în
tâlniri general-europenc din istoria 
continentului — Conferinţa pentru 
securitate şi colaborare.

„întreaga capitală trăieşte febra pre
gătirilor“ — ne-a declarat primarul 
general al Helsinkiului, Teivo Aura. 
„Ştim că toate speranţele popoarelor 
se îndreaptă spre Helsinki şi acest lu
cru este firesc, întrucîc însăşi confe
rinţa este rezultatul strădaniilor şi do
rinţei de pace a naţiunilor europene. 
Prin stăruinţa lor, 'prin stăruinţa fac
torilor de răspundere s-a obţinut con
vocarea conferinţei, care reprezintă, 
după modesta mea părere, un mare 
succes al tuturor celor interesaţi în- 
tr-un climat de pace şi colaborare şi 
nu aş putea să nu folosesc acest prilej 
pentru a exprima sentimente de înaltă 
consideraţie de care se bucură la noi 
politica României — ţară cu care a- 
vem relaţii excelente —, eforturile de
puse de ea la Helsinki, alături de 
alte state, pentru ca împreună să ne 
bucurăm de roadele stăruinţelor noas
tre — convocarea Conferinţei euro
pene“.

EVENIMENTUL P E  SCURT
LA SANTIAGO DE CHILE au

luat sfîrşit lucrările plenarei Consiliu
lui Naţional al Partidului Radical, 
partid care face part’; din Unitatea 
Populară.

în  cadrul lucrărilor, preşedintele 
partidului, Anselmo Sole, a prezentat 
un raport privind situaţia economică 
.şi politică a ţării, relevînd, în context, 
liotărîrea radicalilor de a aduce o con
tribuţie mai substanţială la realizarea 
programului de adinei transformări de
mocratice, iniţiate de guvernul popu
lar.

Consiliul Naţional al Partidului Ra
dical a adoptat o rezoluţie în care îşi 
afirmă sprijinul ferm faţă de guvernul 
prezidat de Salvador Allende.

■  p r e ş e d in t e l e  b r a z il ie i ,
EMILIO GARRASTAZU MEDICI, a
anunţat în  mod oficial, în cadrul Unei 
, uvîntări, desemnarea ca succesor la 
funcţia de şef al statului a generalului 
Ernesto Geisel, în prezent, preşedin
tele Companiei petroliere braziliene de 
stat „Petrobras“. Preşedintele Medici 
.a precizat că succesiunea în fruntea 
statului brazilian a generalului Ernes
to Geisel, urmează să fie sancţionată, 
în mod oficial, la 15 ianuarie 1974, de 
către colegiul electoral, iar noul pre
şedinte îşi va prelua mandatul, pentru 
o perioadă de cinci ani, la 15 martie 
1974.

GUVERNUL INDIEI A ADRE
SAT UN MESAJ GUVERNULUI PA
KISTANEZ în legătură cu situaţia din 
Asia de sud, informează ziarul „Times 
of India". Mesajul reafirmă dorinţa 
părţii indiene de a purta convorbiri 
cu Pakistanul, în spiritul şi litera A- 
cordului de la Simla, privind norma
lizarea situaţiei pe subcostinentul A- 
siei de sud şi la instaurarea unei păci 
trainice şi îndelungate în această re
giune.

j» IN PERIOADA 13—ÎS IUNIE 
A.C. ÎN IRLANDA DE NORD 34 

DE PERSOANE AU FOST ARESTA
TE sub acuzaţia de crimă, tentativă 
de crimă sau deţinere ilegală de arme 
şi substanţe explozive, a anunţat, luni, 
la Belfast un purtător de cuvint al 
poliţiei. El a precizat că dintre persoa
nele reţinute. 22 sínt protestanţi, iar 
12 — catolici.

a  RITA THICK, IN V1RSTÄ DE 
25 DE A NI, ŞI-A RECĂPĂTAT,
BRUSC, VEDEREA, în momentul veş
tii despre decesul fetiţei şi soţului său. 
Aflată în tratament la un spital lon
donez, după ce îşi pierduse vederea 
de aproape o jumătate de an în urma 
unei crize de nervi, ea a leşinat la a- 
flarea veştii decesului. Medicii au a- 
preciat că orbirea, provocată în exclu

sivitate de starea nervoasă a pacien
tei, ar fi putut fi vindecată doar 
de un accident sau un şoc de felul 
celui la care a fost supusă cu o zi 
înainte.

■  PRIMUL MINISTRU AL IN
DIEI, INDIRA GANDHI, AFLATĂ 
IN VIZITĂ OFICIALĂ IN CANADA, 
A AVUT O PRIMĂ ÎNTREVE
DERE CU PREMIERUL CANADIAN, 
PIERRE ELLIOTT TRUDEAU. Cu 
acest prilej, au fost examinate posibi
lităţile de sporire a schimburilor co
merciale bilaterale, precum şi o serf; 
de aspecte ale situaţiei monetare in
ternaţionale, îndeosebi presiunile asu
pra dolarului. Au fost abordate, de 
asemenea, unele probleme privind o- 
biectivelc pe termen lung ale progra
melor de ajutorare a ţărilor în curs 
de dezvoltare,

■  GREVA CELOR PESTE 100 000 
DE MUNCITORI DIN INDUSTRIA 
CONSTRUCŢIILOR, declanşată în 
sprijinul unor revendicări sociale, a 
luat sfîrşit, luni, prinrr-un acord — 
intervenit în negocierile cu patrona
tul — .prin care vor beneficia de o a- 
probare favorabilă a cererilor expri
mate. Pe de altă parte, în portul Hel
sinki’ continuă greva docherilor.

Un aspect din secţia alimentară a  modernului supermagarin din Orlat

•  ©

Pentru valorificarea propu 
nurilor oamenilor muncii

Acţionînd în spiritul hotărârilor de 
partid, ale Comitetului executiv al 
Consiliului Central al U.G.S.R. cu pri
vire la sarcinile ce .revin sindicatelor 
în rezolvarea propunerilor şi sesizări
lor oamenilor muncii, Consiliul muni
cipal al sindicatelor Mediaş, sub îndru
marea Comitetului municipal de par
tid, s-a preocupat şi se preocupă în 
permanenţă de modul cum comitetele 
sindicatelor, in colaborare cu comite
tele oamenilor muncii, soluţionează 
propunerile reieşite din adunările lu
nare ale grupelor sindicale şi din cele 
ale oamenilor muncii. In urma schim
bului de experienţă organizat r;cent 
cu preşedinţii comitetelor sindicatelor, 
precum şi a unui studiu întreprins in
tr-un număr de 11 unităţi economice 
medieşene, a rezultat că există o preo
cupare continuă pentru rezolvarea 
propunerilor muncitorilor, maiştrilor 
tehnicienilor şi inginerilor. în  primele 
patru luni ale anului curent, au fost 
făcute în acest cadru un număr de 
2 390 propuneri, vizînd îmbunătăţiri 
ale proceselor tehnologice; ale organi
zării producţiei, condiţiilor sociale de 
munca. încă 489 propuneri au fost în
registrate ou ocazia adunărilor oameni
lor munţii, sau rezultate din primirea 
în audienţă a celor 130 cetăţeni la 
Consiliul municipal al sindicatelor ca 
şi din scrisorile adresate.

Un nu-măr de 16 propuneri privind 
organizarea producţiei Ia ..8 Mai" au 
fost cuprinse în planul M.T.O. din a- 
cest an, iar la exploatare conducte ma
gistrale, prin montarea odorizatoarelor 
în zona Blăjel şi Tîrnava pot fi depis
tate emanaţiile de gazu, şi preîntâm
pinate marile avarii sau accidente. Pro
bleme majore reieşite din propunerile 
oam'eniior muncii au fost soluţionate 
şi la „Vitrometan“, depozitul I.C.M., 
precum şi în alte unităţi.

La Fabrica de geamuri, bunăoară, 
prin înlocuirea lăzilor de cherestea cu 
containere în vederea transportului de 
geamuri securit s-a economisit mano
peră şi cherestea în valoare de 70 mii 
lei, iar prin realizarea propunerii pri
vind transportul în vrac se vor eco
nomisi anual circa 5C0 m c cherestea 
de fag.

Angajamentul de devansare
(Urmsvre dtn paq. 1)

Angajamentul constructoru
lui* Grupul de şantiere pentru 
esnstruVcţii industriale Sibiu, 
prevede: punerea în funcţitfne, 
cu trei 'luni mai devreme a cor
pului 1 -D şi cu o lună devansa
rea termenului pentru intrarea 
în funeţăune a corpului 1 C. ßi~ 
«ur aceţst lucru presupune o 
concentrare de forţe, asigurarea 
unui ritm accelerat desfăşurării 
lucrărilor*» o coordonare şi ree- 
salonare a diferitelor termene 
intermediare din graficele de 
construcţii şi montaj. Ce s-a 
întreprins în acest sens? Care 
este stadiul actual al lucrărilor, 
mai ales că o primă scadenţă 
din angajament se apropie?

Ing. loan Radu, din cadrul 
biroului- plîin-dezvoltare a în
treprinderii „Steaua roşie a 
încercat să dea un prim răspuns 
acestor întrebări, care se impun 
de la sine în astfel de împre
jurări.
_De fapi, devansarea aces

tor termene este relativă, l u 
crarea a început cu trei luni 
mai devreme, dar termenul de 
punere în funcţiune —- fapt 
acceptat de organele tutelare — 
prin planul de stat a rămas, ne
justificat, acelaşi. în fine, por
nind de la situaţia existentă a- 
cum pe şantier, consider că sta
diul lucrărilor ne va permite să 
începem producţia în corpul 
1 D, cam prin 10 iulie. E ade
vărat, constructorul va finaliza 
lucrările pînă la sfîrşitul aces
tei luni, dar urmează montajul 
utilajelor. Din acest punct de 
vedere sintern pregătiţi şi în 
maximum 10 zile putem începe 
producţia. Mai rău se prezintă 
corpul 1 C, la care stadiul fizio 
actual nu se ridică la nivelul... 
optimismului constructorului. 
Dar toate acestea se pot des
prinde clar pe şantier.

Constituită ad-hoc, „delega
ţia“ (inginerii loan Gindilă, 
loan Radu din partea beneficia
rului, maistrul constructor Wer
ner Wegmedh şi încă trei spe

cialişti de la Trustul 5 con
strucţii Braşov, aflaţi in „con
trol“) cu care am efectuat o 
scurtă vizită prin cele două noi 
corpuri de clădire a constatat 
că pentru finalizarea obiective
lor ar mai fi o seamă de lu
crări de executat. Astfel, la 
corpul 1D, lucrările de con
strucţii sínt terminate dar mai 
sínt de executat lustruirea mo
zaicului pe pardoseli, de acope
rit canalele termice cu tablă 
striată (care lipseşte, dar s-au 
făcut operativ promisiuni că în 
cel mai scurt timp va sosi pe 
şantier), de vopsit timplăria me
talică, montarea plafonului pen
tru condiţionare (închiderea ca
nalelor de ventilaţie), montatul 
geamurilor şi... Da, se mai pot 
adăuga o serie de lucrări la 
instalaţii, uzinele de condiţio
nare, care sínt montate doar 
parţial.

Chiar dacă toate acestea sínt 
considerate mărunţişuri, termi
narea lor presupune timp, oa
meni şi materiale. De aceea 
accelerarea ritmului lucrărilor, 
concentrarea unui număr mai 
mare de oameni la acest obiec
tiv se impune cu pregnanţă.

— „La corpul 1 C, care a fost 
atacat înaintea celui la care 
ne-am referit anterior, mai este 
încă mult de lucru. Termenul 
de 31 august 1973, stabilit ca 
angajament de constructor, va 
fi respectat numai dacă se de
pun eforturi. Mai sínt de efec
tuat încă lucrări de construcţii 
— de turnat ultimul nivel pen
tru montarea ascensoarelor, 
front de lucru ce trebuie asigu
rat cit mai repede (30 iunie), 
apoi montarea tîmplăriei meta
lice, de terminat instalaţiile e- 
lectrice de condiţionare etc. Or, 
ritmul lucrărilor se menţine şi 
acum, în preajma punerii în 
funcţiune, tot scăzut. Doar ju
mătate din necesarul de mun
citori se află pe şantier“. Sínt 
cuvintele ing. loan Gindilă, şe
ful biroului plan-dezvoltare.

Deşi nu a adus argumente 
prea „tari*1 în susţinerea altui

punct .de vedere, maistrul Wer
ner Wegmedh, de la Şantierul 
de construcţii industriale a 
spus: „Sintern suficient de a- 
vansaţi. Avem condiţii să res
pectăm termenele, să dăm 
front de lucru şi subantrepre- 
norilor pentru terminarea lu
crărilor de instalaţii. Sínt 36 de 
oameni pe şantier (!?) aşa că 
avem forţe pentru a ne înde
plini „obligaţiile“. Sínt, după 
cum spuneam, vorbe destul de 
fragil consolidate. Faptul că şi 
în luna mai ritmul este foarte 
scăzut (în prima decadă s-a 
realizat doar 9,6 la sută din pla
nul lunii), că doar jumătate din 
necesarul de muncitori prevă
zut în plan este acoperit, că nu 
există grafice reaşezate, în 
funcţie de angajamentele asu
mate pentru o mai bună core
lare a desfăşurării lucrărilor 
nu poate constitui motiv de 
automulţumire. Acest optimism, 
a fost de fapt îmbrăţişat şi de 
către cei trei specialişti ai fo
rului tutelar. Să fie vorba de o 
asigurare indirectă pentru un 
sprijin mai substanţial? Ne-am 
bucura!

După cum susţineau şi inter
locutorii, ritmul lucrărilor poate 
fi înviorat şi, prin eforturi sus
ţinute şi conjugate termenele 
stabilite, conform angajamente
lor, vor fi respectate. Aşadar, 
vom avea posibilitatea să con
semnăm că o nouă capacitate 
va intra, la începutul lunii vii
toare in producţie, iar după 
două luni şi celălalt obiectiv.

Dar, in planul de investiţii al 
întreprinderii „Steaua roşie“ 
mai figurează, pentru acest an 
şi alte lucrări. Etapa a doua de 
dezvoltare, are termen de fina
lizare tot acest an. De data a- 
ceasta nu mai poate fi acceptat 
nici un optimism. încă nu s-a 
întreprins nimic. Nu există nici 
măcar aprobarea pentru casarea 
vechii clădiri, pentru demola
rea ei. Abia de curînd a fost 
predată documentaţia la Trus
tul de construcţii industriale 
din Braşov, şi aceasta după 
multe tergiversări, deoarece lu

crarea nu a fost cuprinsă în 
planul acestei unităţi.

Nu ne-am propus să analizăm 
cauzele acestei stări de lucruri. 
Cert este că lucrările trebuiau 
începute de mult, că această 
rămînere în urmă va afecta 
realizările din domeniul investi
ţiilor la nivelul întreprinderii, 
al judeţului. Iată de ce factorii 
de răspundere din cadrul în
treprinderii beneficiare nu tre
buie să se limiteze doar la o 
acceptare resemnată a situaţiei, 
ci trebuie să insiste pentru 
accelerarea finalizării formelor 
premergătoare atacării lucrării.

Ca urmare a propunerilor grupelor 
sindicale la întreprinderea „A ut o meca
nica“ a fost organizat un dispensar, iar 
în acest an se va înfiinţa o grădiniţă, 
construită în regie proprie.

Dar cu toate că, aţa după cum ară
tam, se observă o preocupare în  rezol
varea propunerilor ţi sesizărilor oame
nilor muncii, nu se poate afirma că 
în această direcţie, atât comitetele sin
dicatelor cit şi comitetele oamenilor 
muncii, au făcut totul, că nu mai este 
loc pentru mai bine. Dacă ne referim 
numai la cele peste 320 propuneri ne
rezolvate în termen, se desprinde con
cluzia că eficienţa activităţii economi
ce şi sociale putea fi mult sporită da
că ar fi existat mai multă răspundere 
pentru valorificarea .resurselor identi
ficate de oamenii muncii în intere
sul producţiei, a  îmbunătăţirii condi
ţiilor de muncă şi de viaţă.

Aşa, de pildă, la întreprinderea de 
exploatare conducte magistrale, la 
ELCA, Fabrica de şuruburi, Foraj 
gaz metan, precum şi ia ale; unităţi 
economice, preocuparea pentru rezol
varea propunerilor nu este totdeauna 
la nivelul cerinţelor, organizarea evi
denţei şi urmărirea realizării acestora 
fiind defectuoasă. La fabrica „8 Mai“ 
deşt microclimatul la unele locuri din 
cadrul sectorului încălţăminte este vi
ciat, nu s-a acţionat hotărit pentru 
montarea unei instalaţii de ventilaţie, 
propunere care se repetă de mai mult 
timp. Rezolvarea a numai 53 propus 
neri din cele 162 înregistrate pe patru 
luni la Fabrica de geamuri este con
secinţa neparticipării membrilor comi
tetului oamenilor muncii la adunările 
lunare ale grupelor sindicale, acolo un
de îşi au de fapt izvorul o serie do 
propuneri valoroase.

Nici unele comitete de sindicat nu 
sprijină în suficientă măsură birourile 
grupelor sindicale în cunoaşterea şi 
rezolvarea cu competenţă a probleme
lor ivite la locurile de muncă.

Eliminarea deficienţelor cc se mai 
manifestă^ în unele unităţi economice 
din municipiul nostru constitui; pre
ocuparea principală a Consiliului mu
nicipal al sindicatelor. Se v a . acţiona 
Ţ in continuare, hotărît, în vederea 
dezvoltări! spiritului de disciplină şi 
responsabilitate faţă de rezolvarea pro
punerilor şi sesizărilor oamenilor mun
cii, creîndu-se opinie împotriva pro
cedeelor birocratice şî de neglijenţă, 
imprimînd_ acestei munci_ tm carac
ter mobilizator, de participare con
ştientă a  maselor la bunul mers al în
tregii activităţi. Se va continua cu ge
neralizarea experienţei pozitive şi a 
unor noi forme de consultare directă 
cu masele cum ar fi, de pildă, introdu
cerea cutiilor de colectare a propune
rilor (cum se procedează la „8 Mai* şi 
întreprinderea mecanică). Va fi conti
nuată şi practica analizei modului în 
care problemele ridicate de oamenii 
muncii an fost soluţionate operativ. 
'Aceasta pentru că, aşa după cum ară
tam la început, oamenii muncii, parti- 
eipind direct la conducerea activităţii 
economice şi sociale, sínt interesaţi a 
depista rezerve care folosite vor avea 
o puternică influenţă asupra creşterii 
producţiei bunurilor materiale, a  ni
velului Tor de trai.

ROMAN HERCIU, 
secretar al Comitetului municipal 

al sindicatelor Mediaş
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I In atenţia tuturor crescătorilor ele albine şî ani- ■: 
male din judeţ. ■:

Laboratorul judeţean de protecţia!; 
plantelor Sibiu

anunţa pe aceasta cale: consiliile populare comunale,  ̂
orăşeneşti şi municipale, cît şi crescătorii de ALBINE ■: 
şi ANIMALE, că în raza judeţului Sibiu în cîmp şi :• 
intravilan a început combaterea dăunătorilor la cultura !; 
cartofilor şi trifoiului de sămînţă cu pesticide clorode- 
rivate şi organofosforice cu aparatură manuală, trac- Í  
tată şi cu aviaţia utilitară. Ş

■1 Tratamentele vor dura pînă în a doua jumătate ■: 
£ a lunii iulie a.c. :■
v  Conform Ordinului Ministerului Agriculturii nr.
£ ’40/1972, pentru evitarea intoxicării coloniilor de albine 

şi a animalelor, se impune luarea măsurilor de protecţie 
a lor, prin transportarea stupilor în zonele retrase (pă
duri, poiene etc.) la distanţa de 5 km de la locul unde 
se aplică tratamentele, iar păşunatul tuturor animalelor 

j: va fi interzis în incinta şi pe marginile parcelelor tra- ^
î  täte. «jj

în caz de nerespectare a măsurilor obligatorii de  ̂
mai sus, reclamaţiile sínt nule.

«?■

Liceul de cultură generală 
Copşa Mică

organizează concurs de admitere în sesiunea 
iunie—iulie 1973 pentru 36 de locuri.

înscrierile se fac zilnic la secretariatul şcolii, între 
orele 8— 15, pînă în preziua concursului.

Concursul începe în ziua de 26 iunie a.c.

i'"

Grupul şcolar petrol Mediaş 1
str. Á. Şaguna nr. 12, telefon 1 18 76,

>*

primeşte candidaţi pentru examenul de admitere, a t í- | 
solvenţi ai şcolii generale de 8 şi 10 ani la următoarele g 
tipuri de şcoli şi specialităţi: |

LICEUL INDUSTRIAL |

— forajul sondelor şî exploatarea zăcămintelor 
de petrol şi gaze

— electromecanică în foraj-extracţie
— electronică industrială
— mecanoenergetică.

ŞCOALA PROFESIONALĂ
— sondor mecanic în foraj-extracţie
— operator mecanic extracţie, transport, tratare 

ţiţei şi gaze
— lăcătuş mecanic în foraj-extracţie
—  lăcătuş pentru construcţii metalice
— lăcătuş mecanic în industria construcţiilor 

de maşini
— strungar
— frezor-rabotor-mortezor
— mecanic motoare cu combustie internă
— sudor
— electrician întreţinere şi reparaţii 

în foraj-extracţie.
Examenele de admitere se vor ţine peUtru Liceul g 

industrial în perioada 22 iunie— 3 iulie 1973, iar pentru g 
Şcoala profesională în perioada 6 iulie— 14 iulie 1973, *

■
î

şî constau din următoarele probe 

Liceu industrial:
matematică — scris şi oral 
la alegere: limba română sau fizică — 
scris şi oral

Şcoala profesională: 
matematică şi fizică — scris şi oral

I
i i
l*
I
I

Actele pentru înscriere sínt cele prevăzute în înin -1
! strucţiuni.

I  Í
l / ntreprinderea de confecţii
\ „Steaua roşie“ Sibiu

9
Bulevardul Victoriei nr. 42,%

face înscrieri pentru şcoala profesională 
şi ucenicie curs seral, durata şcolarizării 2 ani 
pentru meseria de confecţioner îmbrăcăminte.

Se primesc numai absolvenţi a 10 clase.
■: înscrierile pina la 30 iunie 1973.

Informaţii suplimentare la întreprindere, zilnic în
tre orele 10— 14 la biroul personal-învăţamînt.

i

Í

întreprinderea de piele, încălţăminte 
şi marochinărie „13 Decembrie“ Sibiu

¥

I
i

I recrutează băieţi şi fete, absolvenţi a 10 clase şcoală 
î generală, (pînă la 18 ani împliniţi), pentru calificare 
i în meseria de confecţîoneri articole de marochinărie f

şi voiaj. I
[I Informaţii suplimentare la compartimentul perso» |  
! nai-învăţămînt, telefon 3 16 28. Jj

Fabrica
I  de ciorapi „7 Noiembrie“ Sibiu |
id recrutează urgent fete, absolvente a 8 clase, pentru |  
[tj calificare în meseria de fixator ciorapi sintetici. j |;

M i c a  p u b l i c i t a t e
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VIPtD turism Skoda S 100, Media?, 
telefon 1 23 33/177, orele 8—12, Geor- 
gescu.

OFER cameră, bucătărie, baie, hol, 
cămară, garaj, pivniţă, exclusiv, casă 
I.L.L., Şcoala de înot 10, pentru 2 ca
mere cu dependinţe, exclusiv, î» oraşul 
de sus, nu la bloc. Telefon 127 75.

Sarchezi Feri — PIERDUT legitima
ţie de întreprindere nr. 45/1973 şi ecu
sonul, eliberate de Secţia C.D.M.R. Si
biu. Le declarăm nule.

Püíöp Otto, pirít în proces de di
vorţ, cu ultimul domiciliu cunoscut 
în Şelimbar nr. 79, judeţul Sibiu, este 
citat la Judecătoria Sibiu pentru 13 
iulie 1973, ora 8, camera 17. (Dosar 
nr. 5170/1972). ________ _̂_

POLI FOTO Corueanu, Sibiu, Teilor 
26, fotografiază convenabil, garantat, 
copii la domiciliul dvs.

SCHIMB locuinţă din Bistriţa cu Si
biu. Informaţii Sibiu, telefon 1 12 29.
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